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IMPORTANT
Aquest setmanari no accepta com a seues les opinions 
expressades pels col·laboradors, que tenen l’exclusiva 
responsabilitat del text publicat amb la seua firma, ni es 
fa responsable de l’autenticitat de la publicitat. Vinaròs 
agraeix totes les col·laboracions, però adverteix 
que els originals a les diferents seccions no podran 
sobrepassar les 25 línies de lletra Times New 
Roman (cp.12), excepte en el cas de partits 
polítics amb representació municipal que 
tenen assignat un espai fixe. En l’original, hi 
haurà de constar la firma i figurar el nom, cognoms, 
domicili, telèfon, fotocòpia del DNI de l’autor, o bé, 
en el cas d’entitats, del representant responsable. 
No s’admetran pseudònims. La direcció no es 
compromet a publicar les col·laboracions que 
arriben després del dimarts a les 13 hores.
Per correu electrònic:  
diariet@vinaros.org, usb, cd, i, en última 
instància, en paper. 
Els escr i ts que requerisquen resposta sols 
s ’admetrà un torn de rèpl ica.

ACTUALITAT

Redacció

L’alcalde de Vinaròs, Guillem Alsina, acompanyat pel 
primer tinent alcalde i regidor de Promoció de la Ciutat i 
Interés Turístic, Marc Albella i la regidora de Cultura, Anna 
Fibla, ha presentat a la plaça de bous el nou projecte 
anomenat Vinaròs Arena. La finalitat és aprofitar aquest 
espai a l’aire lliure i aforament ampli per oferir activitats 
de caire cultural com obres de teatre, dansa, espectacles 
de música o cinema a la fresca.
L’alcalde Alsina ha destacat que aquest projecte és el 
fruit del treball conjunt de tot el Govern Municipal. En 
aquest sentit, ha afegit que “vull agrair sobretot la feina 
feta des de la Regidoria d’Obres i Serveis, encapçalada 
per Carmen Morellà, que treballa de forma intensa per 
adequar la plaça de bous perquè estiga en òptimes 
condicions per acollir tots els actes de Vinaròs Arena”.
Alsina insistia que la plaça de bous és un espai ampli que 
permet controlar l’aforament i mantenir la distància de 
seguretat, tal com estableixen les autoritats sanitàries, 
a més també de ser un projecte que ajudarà a revifar 
aquesta instal·lació única a la comarca.
Per la seua banda, la regidora Fibla ha explicat que les 
entitats locals també podran disposar de la plaça de bous 
per a celebrar actes. Segons comentava fins ara moltes 
de les activitats que programaven les feien a l’Auditori 
Municipal, un espai que ara mateix no permet la 
celebració d’aquests actes, així que s’ha ofert la plaça de 
bous perquè puguen oferir la seua programació prevista.
Vinaròs Arts Escèniques
El projecte Vinaròs Arena també inclou la programació 
cultural de Vinaròs Arts Escèniques que es durà a terme 
durant els mesos de juliol i setembre. La regidora Fibla 
ha destacat que “gràcies al suport de la Generalitat 
Valenciana arribaran a Vinaròs obres de gran qualitat 
artística i interpretativa, amb alguns dels actors i directors 
més destacats del panorama nacional”. Les entrades per 
als espectacles serà de 5€ i es podrà gaudir de dansa 

contemporània, teatre, òpera i fins i tot poesia.
La primera representació es farà el 5 de juliol amb l’obra 
teatral “El Lazarillo de Tormes” de la companyia El Brujo, 
un espectacle original i creatiu interpretat pel mateix 
director, Rafael Álvarez, que a través d’aquest relat farà 
una crítica de la societat actual.
La programació de juliol també inclourà “Cant Espiritual 
(Ausiàs March)” de Carles Denia per a l’11 de juliol, “Òpera 
i Sarsuela” a càrrec del Centre de Perfeccionament del 
Palau de les Arts per al dia 12, “Cita a cegues” de Sol Picó 
i Marco Mesquida el dia 19 i “Antígona” de Ferroviaria 
Producciones i l’Institut Valencià de Cultura el 25 de juliol.
Arts Escèniques continuarà al mes de setembre, en 
concret el dia 17, amb “Tirant Lo Blanc” de l’Institut 
Valencià de Cultura, la projecció de la pel·lícula “La 
Inocencia” de Lucía Alemany el dia 18, “Elektra” de Atalaya 
Producciones per al 19 i per últim El Romancero Gitano de 
Núria Espert tancarà la programació el 26 de setembre.
Programació turística
El regidor Albella ha assenyalat que Vinaròs Arena també 
englobarà alguns dels actes que s’ofereixen per part de 
la Regidoria de Turisme. Un d’ells serà Cinema sota les 
Estrelles, amb projeccions de pel·lícules per a tota la família 
les nits del dimecres, i el Cicle de Concerts al Santuari de la 
Misericòrdia, amb concerts diversos per als amants de la 
música. Albella ha explicat que “fins i tot també s’estudia, 
amb la Fundació Caixa Vinaròs, la possibilitat d’oferir el 
Festival Internacional de Curtmetratges Agustí Comes a 
la plaça de bous”. En aquest sentit, incidia que en breu 
es detallarà tota la programació que s’ha preparat des de 
Turisme per als propers mesos.
Aforament controlat
Pel que fa a les entrades, cal destacar que, tant per als 
espectacles gratuïts com per als de pagament, s’hauran 
d’aconseguir a l’Auditori Municipal. El regidor Albella 
ha insistit que d’aquesta forma es podrà controlar 
l’aforament que tindrà un màxim de 355 persones, entre 
grada i seients a l’arena.

L’Ajuntament presenta el nou projecte 
Vinaròs Arena
L’objectiu és aprofitar totes les possibilitats que ofereix la plaça de bous perquè les entitats 
puguen organitzar activitats durant els mesos de l’estiu
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Redacció
L’Ajuntament de Vinaròs ha redactat i ha enviat a 
la Generalitat Valenciana el Pla de Contingència de 
les Platges i Cales de Vinaròs per tal gestionar els 
25 punts de bany de la localitat d’acord amb el nou 
escenari plantejat per la Covid-19.
Malgrat que a 1 de juny ja es van obrir les platges 
i cales al bany, la limitada afluència de banyistes 
per l’estat d’alarma i les mesures preses fins 
ara, han estat suficients per tal d’assegurar una 
adequada gestió d’aquests espais naturals. Des 
del proper 1 de juliol, les platges i cales de Vinaròs 
s’aniran adaptant de manera progressiva al Pla de 
Contingència aprovat per l’Òrgan Gestor de Platges 
de Vinaròs el 23 de juny.
El control de l’aforament es fa indispensable per 
tal de garantir el distanciament social d’1 metre i 
mig aprovat per les autoritats sanitàries. Per tal de 
garantir-lo es realitzaran controls d’aforament en 
les entrades i sortides de Fora del Forat, Fortí i el 

Clot. En el cas de la platja de Fora del Forat i El Clot 
s’habilitarà un accés de sortida i un altre d’entrada i 
quant al Fortí, existiran tres sectors diferenciats amb 
les seues entrades i sortides. Els visitants podran 
saber en tot moment l’aforament disponible en 
cada platja, a través d’una web informativa que es 
posarà en funcionament en els propers dies.
En les platges del Fortí i Fora del Forat els primers 
8 metres des de la vora  mar, es delimiten per tal 
de garantir el distanciament social per a la gent 
que accedeix a l’aigua i per als passejos vora mar. 
Aquesta delimitació serà clarament visible per 
mitjà d’unes fites. Pel que fa a l’ús dels rentapeus, 
després dels treballs que està duent a terme 
Turisme Comunitat Valenciana, en els propers dies 
s’habilitaran únicament els ubicats junt als accessos 
habilitats i aquests, es podran utilitzar a la sortida 
de les platges del Fortí i Fora del Forat. En relació 
al bany adaptat, els punts accessibles del Fortí i el 
Clot restaran oberts i atesos pel personal de Servei 

de Salvament i Socorrisme a través de cita prèvia 
que caldrà reservar al telèfon: 670285901.
Pel que fa a l’aforament a les cales, s’instal·laran 
senyals amb aquesta informació, amb els 
usos recomanats i els telèfons d’emergències 
a disposició dels usuaris. Per tal d’ajudar a 
complir aquestes normes i informar als usuaris, 
l’Ajuntament de Vinaròs comptarà amb operadors 
de plans de contingències contractats per la 
Generalitat Valenciana i amb un nou servei policial 
que s’encarregarà de vetllar pel compliment de les 
normes i recomanacions.
El regidor d’Interés Turístic i Promoció de la 
Ciutat, Marc Albella ha mostrat la seua satisfacció 
per haver aprovat el Pla de Contingència de les 
platges i cales de Vinaròs amb el consens de tots 
els grups municipals i ha apel·lat al civisme i bon 
comportament dels nostres visitants i conciutadans 
perquè tots i totes puguem gaudir de les nostres 
platges i cales amb seguretat i higiene.

Vinaròs presenta el Pla de Contingència 
de les platges i cales adaptat a la Covid-19

Davant de la situació ocasionada per la Covid-19 l’Ajuntament de Vinaròs ha hagut de fer un Pla de Contingència per a gestionar les 
platges i cales amb la màxima seguretat i higiene
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www.vinarosnews.net
Seguiu al Vinaròs.News 

Històries d'avui en dia

Els auxiliars de platges 
contractats a través de l’Agència 
Valenciana de Seguretat i 
Resposta a les Emergències 
han començat la seua tasca a 
les platges urbanes de Vinaròs. 
Recordem que ha sigut una 
proposta impulsada des de la 
Generalitat Valenciana, amb la 
contractació de 1.000 persones 
a tota la Comunitat, per ajudar 
als ajuntaments a informar als 
banyistes de les mesures de 
prevenció adoptades.
En el cas de Vinaròs s’han 
incorporat quatre auxiliars i es 
preveu ampliar-ne el número, 
perquè durant els mesos 
de juliol i agost, informen 
als usuaris de les normes 
establertes, garantisquen el 
seu compliment, notifiquen les 
incidències a la Policia Local, 
ajuden a controlar l’aforament 
de les platges i asseguren 
l’accés correcte a les mateixes.
El regidor de Promoció de la 
Ciutat i Interés Turístic, Marc 
Albella, ha destacat que “fer 
de Vinaròs un municipi segur 
per gaudir de la costa i d’unes 
bones vacances és una de les 
prioritats de l’Ajuntament”. 
En aquest sentit, assenyalava 
que “els auxiliars de platges 
s’afegiran als agents de la 
Policia Local i a l’equip de 
salvament i socorrisme, per tal 
d’arribar al màxim número de 
persones”.
Per últim, el regidor ha 
apel·lat a la responsabilitat 
de totes les persones per a 
respectar les normes d’higiene 
i distanciament i poder gaudir 
així del litoral de Vinaròs amb 
total seguretat.

Els auxiliars de platges ja informen als banyistes 
de les mesures de prevenció

Dimecres es van incorporar quatre auxiliars i es preveu que durant les properes setmanes s’amplie el número per tal d’informar als 
banyistes de les mesures de prevenció adoptades per l’Ajuntament
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Redacció
El cap de la Policia Local, Juanma 
Domènech, acompanyat pels regidors 
de Governació, Fernando Juan i 
de Promoció de la Ciutat i Interés 
Turístic, Marc Albella, ha presentat les 
dues bicicletes elèctriques que s’han 
incorporat al cos de seguretat. Es 
tracta de dos vehicles sostenibles que 
s’afegiran a la flota de la Policia Local 
per a realitzar tasques de vigilància, en 
especial a la costa.
Domènech ha explicat que “degut a 
l’actual crisi sanitària, les bicicletes 
sobretot s’utilitzaran per a fer patrulles 
a les platges i cales per garantir el 
compliment de les normes d’higiene 
i distanciament social”. D’altra banda, 
ha afegit que també es faran servir 
per a vigilar els pàrquings de les cales 
i platges més allunyades del nucli 
urbà per evitar possibles robatoris als 
vehicles estacionats.
El cap de la Policia Local insistia que 
la finalitat és utilitzar les dues bicis 
almenys fins al mes d’octubre, sempre 
que les condicions climàtiques ho 
permetisquen. Així mateix, incidia 
que gràcies a la mobilitat que permet 

la bicicleta també es podrà accedir a 
aquelles zones de difícil accés per a 
cotxes o vehicles motoritzats.
Per la seua banda, el regidor Fernando 
Juan ha assenyalat que les dues 
bicicletes s’afegeixen a la flota de 
vehicles de la Policia Local, que també 
compta amb un dron per controlar 
els aforaments a les platges i cales. 
Juan ha remarcat que “la feina dels 
agents és informar a la ciutadania 
per a garantir el compliment de les 
normes de distanciament, sempre des 
d’una vessant propera a les persones 
i pedagògica”. En aquest sentit, ha 
aprofitat per demanar als veïns que 
respecten les normes establertes per 
a poder gaudir de la costa de Vinaròs 
amb seguretat.
Per acabar, Albella ha destacat que 
“per part de l’Ajuntament, Policia 
Local i Turisme Comunitat Valenciana 
es treballa de forma conjunta per 
fer de Vinaròs un destí segur, amb 
el compliment de tota la normativa 
que ens marca la llei perquè veïns 
i visitants puguen gaudir d’un bon 
estiu al nostre municipi”.

La Diputació de Castelló ha iniciat els tractaments 
contra els mosquits a Vinaròs. Es tracta d’una 
forta campanya que s’ha engegat des del Govern 
Provincial per ajudar als ajuntaments a fer front 
a la proliferació de l’insecte i evitar que es puga 
convertir en una plaga durant l’estiu.
Cal destacar que l’Ajuntament de Vinaròs va 
iniciar els tractaments el passat mes d’abril amb 
fumigacions periòdiques als embornals i espais 
humits de la localitat, així també com en les 
zones del terme municipal on se sol acumular 
aigua estancada. Ara s’afegeixen les feines de la 
Diputació, que sobretot, actuarà fora de la ciutat, 
com barrancs i rieres, per a reforçar els treballs de 
l’Ajuntament.
L’alcalde, Guillem Alsina, ha destacat que 
“aquesta ajuda del Govern Provincial és d’especial 
importància, perquè sobretot donarà resposta 
a les queixes dels veïns que han reivindicat 
més tractaments per evitar la proliferació dels 
mosquits”. L’alcalde ha agraït la col·laboració de la 
Diputació i insistia que les actuacions que realitzarà 
a Vinaròs suposaran un reforç molt important a les 
fumigacions, que des del mes d’abril, ha engegat 
l’Ajuntament per fer front als mosquits i les 
paneroles.
Per la seua banda, la diputada de Medi 
Natural,  María Jiménez, ha destacat que “aquest 
any s’han registrat moltes pluges i per això s’ha 
decidit intensificar els tractaments per evitar que 
els mosquits es puguen convertir en una plaga”. 
Segons afegia sobretot s’actuarà a les zones no 
urbanes amb nou producte biològic, el bacteri 
Bacillus thuringiensis, que només afecta a les larves 

i impedeix el seu desenvolupament.
El regidor de Transició Ecològica, Hugo Romero, 
ha explicat que “a banda dels tractaments de 
l’Ajuntament i Diputació, també cal la col·laboració 
de la ciutadania per evitar la proliferació dels 
mosquits. Amb petits gestos com no deixar aigua 
estancada en testos, cendrers o altres recipients a 
l’exterior, evitem que els mosquits puguen pondre 
els ous”.

Campanya contra els mosquits
L’Ajuntament ha posat en marxa una campanya de 
conscienciació a través de les xarxes socials, amb 
recomanacions senzilles que es poden realitzar 
a casa per evitar que l’insecte es puga reproduir. 
Romero insistia que cal la col·laboració de tots 
perquè aquest estiu els mosquits no siguen una 
plaga.

L’Ajuntament adquireix dues bicis elèctriques per a la Policia Local
Els dos vehicles s’utilitzaran per a realitzar tasques de vigilància al llarg de la costa i sobretot permetran una major mobilitat 
en zones de difícil accés amb cotxe

L’Ajuntament s’adhereix a la campanya de la Diputació contra els mosquits 
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El Servicio Provincial de Costas ha iniciado en Vinaròs 
los trabajos de reparación de la costa en Cala Puntal, 
en la zona turística sur de la localidad. El punto 
donde se desarrollan las actuaciones es el conocido 
popularmente como “La Pirámide”, y las obras 
consisten en la reparación del talud y la escollera que 
quedaron dañados por el temporal Gloria. 
Costas  ya inició a principios de marzo a través de 
la empresa Tragsa sus reparaciones de urgencia en 
Vinaròs en els Cossis al ser la zona más afectada por el 
temporal. La obra principal está siendo la construcción 
de una escollera que defienda la carretera dels Cossis, 
que resultó muy afectada, y el entorno del emisario 
submarino, así como la realización de otra escollera 
en la parte norte de la desembocadura del río Cervol 
que evite que los sedimentos taponen la entrada al 
mar cada vez que hay un temporal.   También en la 
costa norte se ha actuado en la zona de Saldonar, y 
en la costa sur se ha adecuado el acceso y la escollera 
de la Cala Les Roques. 
La aportación de  Costas  para el litoral vinarocense 
tras los daños ocasionados por el temporal Gloria 
es de 500.000 euros, a lo que se sumará lo que el 
municipio obtenga en las subvenciones a las que 
ya se ha acogido. Cabe recordar que  el total en 
desperfectos tras el paso de la borrasca por Vinaròs 
es de 2.641.000 euros, según la valoración de los 
técnicos municipales.

Costas inicia los trabajos de reparación en Cala Puntal
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El Govern Municipal va aprovar en el ple ordinari 
corresponent al mes de juny el reglament 
per a la posada en marxa de la fibra òptica als 
polígons industrials. Recordem que l’Ajuntament, 
a través d’una subvenció de l’Institut Valencià 
de  Competitivitat Empresarial, va instal·lar tot 
el cablejat per millorar la connectivitat de les 
empreses dels polígons de les Capçades i la 
Carretera d’Ulldecona, marge esquerre.
D’aquesta forma les operadores de telefonia podran 
oferir els serveis de fibra òptica a les empreses 
instal·lades en els dos polígons industrials, fet que 
els permetrà millorar la seua competitivitat gràcies 
a una velocitat de connexió més elevada.

El regidor 
d ’ I n n o v a c i ó 
Digital, Hugo 
Romero, ha 
destacat que “és 
un projecte que 
vam encetar fa 
uns mesos de 
modernització dels polígons industrials en el qual 
continuem treballant. Projecte de modernització 
industrial que es contempla dins del pla d’innovació 
digital Vinaròs Smart City”. En aquest sentit afegia 
que en el futur es podrà ampliar aquesta xarxa 
de fibra a altres zones industrials de la ciutat per 

millorar així la competitivitat de les empreses. 
Per la seua banda, la regidora d’Ocupació, Maria 
Cano, ha assenyalat que “cal crear les millors 
condicions per a les empreses, per tal de mantenir 
les que ja estan instal·lades i atreure de noves, per 
ajudar així a generar ocupació de qualitat”.

Redacció
L’institut Leopoldo Querol ha afegit una nova especialitat 
a la seua àmplia oferta formativa de cicles de Formació 
Professional. En aquest cas, es tracta de Tècnic Superior 
d’Instal·lacions Electròniques i Automàtiques de la família 
d’Electricitat i Electrònica. Aquest nou curs ofereix diferents 
sortides professionals com mantenidor electricista, 
instal·lador i mantenidor de sistemes domòtics o muntador 
d’instal·lacions d’energia fotovoltaica, entre altres.
La regidora d’Educació, Begoña López, ha destacat que “la 
inclusió d’un nou cicle formatiu a l’institut Leopoldo Querol 
no només beneficia als alumnes de Vinaròs, sinó també als 
de tota la resta de la comarca, que podran continuar els 
seus estudis prop de casa”. En aquest sentit, assenyalava 
que disposar d’una àmplia oferta formativa al territori 
suposa un gran estalvi per a les famílies, perquè d’aquesta 
forma els joves poden continuar amb la seua formació 
sense necessitat de marxar a viure a altres ciutats.

L’Ajuntament aprova el reglament de fibra òptica 
per als polígons industrials

L’IES Leopoldo Querol afegeix un nou grau de Formació Professional
Es tracta del cicle de Tècnic Superior d’Instal·lacions Electròniques i Automàtiques que es podrà cursar a partir del proper mes de setembre

80 empreses, instal·lades als polígons de la Carretera 
d’Ulldecona i les Capçades, es podran beneficiar d’aquesta 
mesura que suposarà una important millora en la connexió 
a Internet

La Diputació de Castelló ha atorgat a l’Ajuntament de Vinaròs la 
quantitat de 7.829€ per a la posada en marxa del Pla d’Ocupació 2020. 
Aquesta ajuda permetrà contractar un persona desocupada a jornada 
completa durant un termini de tres mesos, per a desenvolupar el 
projecte Serveis Socials Covid-19.
Les persones candidates per a participar en el procés de selecció es 
remetran des de l’Espai LABORA de entre les persones inscrites que 
complisquen el perfil sol·licitat. En aquest cas es contractarà una 
persona amb perfil d’auxiliar administratiu per a Serveis Socials.
La regidora d’Ocupació, Maria Cano, ha destacat que “es tracta d’una 
bona notícia per a Vinaròs perquè permetrà contractar una persona 
en situació de desocupació, durant tres mesos, al mateix temps de 
millorar les seues possibilitats d’incorporació en el mercat laboral 
gràcies a l’experiència que adquirirà”.

L’Ajuntament rep una 
subvenció de la Diputació 
per al foment de l’ocupació
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X.Flores
El Ayuntamiento de Vinaròs ha aprobado una 
moción presentada por el Grupo Municipal 
Ciudadanos para habilitar una modificación 
presupuestaria en el programa 514.30 Puertos, 
Aeropuertos y Costas que refleje las inversiones 
de mantenimiento y mejora de las instalaciones 
portuarias de los puertos de competencia 
autonómica por la afección del 40% del importe 
de ingresos por tarifas y tasas, contribuyendo a un 
reparto equitativo y justo de la recaudación entre 
los puertos de la Generalitat Valenciana. El punto 
fue aprobado con los votos favorables de PSPV, 
Som Vinaròs, Ciudadanos, la abstención de PP y 
Compromís y el voto en contra del PVI, que dijo 
que sí a las inversiones pero consideró que no es la 
manera de solicitarlas.
La moción también insta a realizar el cálculo para 
el año 2019, que correspondía haber aplicado 
según el artículo 85 de la Ley 2/2014 de 13 de 
junio, de Puertos de la Generalitat; y reconocer los 
incumplimientos con tal de definir y establecer 
un mecanismo de compensación de las partidas 

nominativas no invertidas en cada uno de los 
puertos de titularidad autonómica.
Por último, se pide habilitar los mecanismos 
necesarios para que los futuros presupuestos 
de la Generalitat tengan en cuenta la afección 
nominativa en cada puerto de competencia 
autonómica en el anexo de inversiones con el 
código FM650 Mant. Infraestructuras Portuarias 
el importe presupuestado equivalente al 40% de 
ingresos por tasas y servicios.
“Se adeudan 28 millones a los puertos competencia 
de la Generalitat y en el presupuesto del 2020 se 
continua sin cumplir, con lo cual la cantidad que 
se adeudará al final de año será de 31,3 millones. 
Los puertos son fundamentales para el desarrollo 
económico y hay que mantenerlos”, concluyó.
Por parte del PP, Lluis Gandia dijo que están 
de acuerdo en realizar las inversiones de 
mantenimiento pero que el puerto de Vinaròs tiene 
el problema de que la Generalitat tiene bloqueado 
desde hace cinco años el plan de usos, con lo que 
calificó la moción de “insuficiente”. “No podemos 
contentarnos solo con el mantenimiento, porque 

eso es una obligación. El puerto de Vinaròs tendrá 
futuro siempre y cuando se invierta y queremos 
poner el foco en que hay un plan de usos aprobado 
con un acuerdo, se invirtieron 9 millones en su 
primera fase y desde que llegó el gobierno del 
Botànic no hay ninguna inversión. El puerto 
necesita de una inversión potente que realmente 
sirva para dinamizarlo”.
Por parte del equipo de gobierno, José Chaler dijo 
que el tema del futuro del puerto no es lo que se 
debate en la moción. Explicó que desde 2014 al 
2018 el puerto ha facturado más de 2 millones y 
que la Generalitat debería invertir el 40% de esta 
facturación (861.000 euros). “En 2017 se realizaron 
obras de dragado y refuerzo por un coste de 
387.000 euros y posteriormente mejoras en aceras, 
el cierre de la zona de la lonja y recientemente el 
asfaltado de la zona de la fábrica de hielo y zonas 
colindantes, con lo que se ha invertido casi ese 
40%, y también hay previstas actuaciones en este 
presupuesto. Estas obras son de mantenimiento, 
pero votaremos a favor de la moción para que estas 
tareas sigan realizándose”, concluyó.

Vinaròs insta al Consell a ejecutar las inversiones 
del mantenimiento de los puertos

964 450 085
Subscriviu-vos a 
El Diariet
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EMILI FONOLLOSA
El plenario ordinario de junio del Ayuntamiento 
de Vinaròs aprobó con el apoyo de todos los 
grupos políticos la aceptación de la delegación de 
competencias para la rehabilitación integral   del 
CEIP Nuestra Señora de la Asunción, dentro del Pla 
Edificant, para la que está prevista una inversión de 
636.000 euros.
Esta inversión forma parte del “paquete” de 
mejoras en centros educativos vinarocenses, que 
se eleva a un total de 19’7 millones de euros y entre 
las que destaca la construcción del nuevo colegio 
de Infantil y Primaria Jaume I, en los terrenos del 
que fue campo de fútbol Cervol.
DETALLE DE LAS OBRAS DEL CEIP ASSUMPCIÓ
Según consta en la memoria valorada del proyecto 
de obras, en el edificio de Primaria, se retirarán 
todas las ventanas de las aulas y despachos, 
actualmente de aluminio sencillo y cristal simple, 
que carecen de la protección acústica o térmica 
adecuada, y tienen gran cantidad de patologías 
en filtraciones y acabados. Se instalará nueva 
carpintería de aluminio adecuada. Se cambiará el 
sentido de una de las puertas de salida del edificio 
y se desmontarán las puertas de salida ubicadas 
en la fachada sur del edificio para posteriormente 
montar las nuevas con apertura en el sentido del 
recorrido de evacuación.
Asimismo, se van a remodelar en su totalidad los 
aseos de la planta primera, estando contemplado 
que se acondicione un aseo para minusválidos.
Por otra parte, se revestirán los paramentos 
delimitadores del comedor escolar para atenuar 
la reverberación en el interior de la estancia. Se 
revestirán con una capa de material absorbente de 
espuma de poliuretano expandido flexible.
Una mejora destacada será la instalación de un 

ascensor, aprovechando el espacio que existe 
bajo las escaleras de acceso a la planta primera. 
Además, se colocará videoportero en secretaría 
para el control de apertura de la puerta de acceso 
al centro y se sustituirá la caldera del centro por una 
de gas natural, siguiendo las propuestas realizadas 
en la auditoría energética realizada al centro por 
la empresa AUDITESA.   La reforma en cuanto al 
edificio principal también contempla el cambio de 
las luminarias.
EDIFICIO ANTIGUO DE INFANTIL
En el edificio antiguo de infantil las reformas 
también afectarán a los aseos y se acondicionará 
un aseo para minusválidos. Se sustituirán las 
luminarias del edificio. Se retirarán todas las 
ventanas de las aulas,   actualmente tienen gran 
cantidad de patologías en cuanto a filtraciones 
y acabados y se instalará nueva carpintería. El 

revestimiento de los módulos destinados a aseos 
no es idóneo para exteriores y la acción solar y el 
agua de lluvia lo han deteriorado visiblemente.
ZONAS EXTERIORES DEL CENTRO
En cuanto a zonas exteriores del colegio, se 
colocarán dos luminarias en el patio de infantil 
conectadas a la red de iluminación exterior del 
colegio, con reloj astronómico para la temporización 
de la iluminación. Por otro lado, está previsto 
ampliar la acera infantil, ahora de escasa anchura y 
estado precario. La solera anexa al edificio infantil 
no tiene pendiente, lo que provoca la entrada de 
agua de lluvia en las aulas, se repicará dicho tramo 
y se realizará con la pendiente adecuada.
Para completar la actuación para prevenir la 
entrada de agua de lluvia en el edificio de infantil, 
se instalará un colector lineal en la zona exterior 
que conectará con la instalación existente.

+ info. reserves: 964 86 55 15
info@molicervera.org

Carretera CV-135, km 9
12578 Cervera del Maestre

www.molicervera.org

Complim amb totes les mesures de seguretat establides
per les autoritats sanitàries. Es recomana portar mascareta.

Al Molí de l’Oli de Cervera podràs 
visualitzar, en un espai històric, com 
es produïa l’oli d’oliva a principis 
del segle XVII. També podràs 
degustar els olis monovarietals 
tí pics del Maestrat i conéixer el 
patrimoni històric, paisatgísti c i 
gastronòmic de Cervera.

Ara, més que mai, aprofi ta per a conéixer el teu entorn.

Horari: De dimarts a dissabte: 
10:00 a 14:00 hores i 17:00 a 20:00 h
Diumenges: 10:00 a 14:00 h

T����
�!

Imprescindible demanar cita prèvia

Vinaròs asume competencias para la reforma del CEIP 
Asunción que costará 636.000 euros
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Redacció
Avui, 26 de juny, es commemora el “Dia 
Internacional de lluita contra l’ús indegut i el tràfic 
il·lícit de drogues”. Aquest dia, és una proposta 
de l’ONU amb l’objectiu de reforçar l’acció i la 
cooperació per a aconseguir una societat lliure 
del consum de drogues, és una oportunitat per a 
conscienciar sobre la importància de la prevenció 
local en conductes addictives visibilitzant el treball 
que realitzen les Unitats de Prevenció Comunitària 
en Conductes Addictives (UPCCA) de la Comunitat 
Valenciana com a actius clau de la salut local, al 
costat de les famílies, les escoles i les comunitats 
en la lluita contra les addiccions. La Comunitat 
Valenciana compta amb 86 UPCCA, que sumen 
més de 100 professionals experts en prevenció de 
conductes addictives.
La campanya de l’ONU d’aquest any 2020, es 
desenvolupa sota el lema “MILLOR CONEIXEMENT 
PER A UNA MILLOR CURA”, fa referència al fet que 
el consum de drogues sempre ha estat mediat per 
informació errònia, un inconvenient per a poder 
tallar el problema. Les UPCCAS DE LA COMUNITAT 
VALENCIANA, com a serveis locals competents per 
al desenvolupament d’actuacions encaminades a 
eliminar o modificar els factors de risc associats al 
consum de drogues o a altres conductes addictives, 
treballen activament per a dotar d’informació 
efectiva a la població sobre els riscos del consum 
de drogues i el desenvolupament de conductes 
addictives.
D’altra banda, també treballen per a generar 
capacitats i destreses que permeta a les persones 
ser reflexives i actuar en benefici de la seua pròpia 
salut. En aquest sentit totes les UPCCAS donen 
suport la commemoració d’aquest dia i apliquen de 
manera real i efectiva el lema de l’ONU seleccionat 

per a enguany; realitzant l’esforç quotidià des de les 
diferents institucions, en les seues competències, 
per a aconseguir els objectius que representen. 
Per a commemorar aquest 26 de Juny de 2020, 
la UPCCA de Vinaròs participa al costat de les 
diferents UPCCAS de la Comunitat Valenciana, en la 
campanya “Contagia’t de prevenció” per a informar 
la ciutadania de manera clara i pròxima de les 
implicacions i importància de la prevenció local.
La campanya Contagia’t de Prevenció, inclou 
un vídeo realitzat de manera conjunta i amb 
un missatge unívoc: Les Unitats de Prevenció 
Comunitària en Conductes Addictives són els 
serveis professionals i acreditats per la Conselleria 
de Sanitat i Salut Pública per a informar, orientar 
i treballar amb les famílies, les escoles i les 
comunitats, fent costat especialment a la joventut, 
a fi de, en paraules del secretari general de l’ONU, 

Antonio Guterres: “previndre el consum de drogues 
i ajudar les noves generacions a portar una vida 
més sana i a triar el seu camí amb força i resiliència.”
Les UPCCAS realitzen una intensa i variada labor en 
els àmbits educatiu, sanitari, social i comunitari des 
de diferents perfils professionals i a diferents nivells 
de prevenció, desenvolupant i coordinant plans 
municipals o mancomunats de drogues i altres 
actuacions de manera transversal i amb un nexe 
comú: reduir o evitar l’ús i/o abús de drogues i altres 
conductes addictives, així com promoure hàbits 
de vida saludables. La diversitat, transversalitat 
i amplitud de les seues funcions i actuacions són 
una fortalesa indiscutible d’aquests serveis. I 
desitgen, en definitiva, continuar sent l’instrument 
per a promoure que la població es Contagie de 
Prevenció i entre tots/es evitar problemes de salut 
relacionats amb les addiccions.

Els grups de les Corts han aprovat la 
proposta presentada per Ciudadanos 
per a investigar responsabilitats de les 
administracions públiques en el cas 
de la plataforma Castor, així com per a 
garantir el seu total desmantellament 
sense repercussions econòmiques per a la 
ciutadania.
Cs ha demanat al Parlament valencià 
que es dirigisca al Govern d’Espanya per 
a “dur a terme una auditoria tècnica del 
projecte i valorar possibles irregularitats 
o negligències en la construcció de 
Castor a més d’una investigació per a 
dirimir responsabilitats en la concessió 
del projecte així com en les possibles 
clàusules abusives del contracte”.

Unitats de Prevenció Comunitària en Conductes 
Addictives de la Comunitat Valenciana s’uneixen per a 
llançar la campanya Contagia’t de Prevenció
Es tracta d’una iniciativa amb motiu del “Dia internacional de lluita contra l’ús indegut i el tràfic il·lícit de drogues”

Les Corts aprova una  proposta per a investigar 
responsabilitats al Castor i garantir el seu desmantellament
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 Durant l’assemblea general anual de Caixa Vinaròs, 
celebrada dijous 18 de juny, el seu president 
Manuel Molinos ha anunciat que deixa el càrrec, 
per la necessitat de disposar de més temps per 
a la seua feina. El Consell ha escollit a Josefa 
Gondomar com a nova presidenta, Antonio 
Javier Espuny com a vicepresident i Maria Adela 
Rubert com a secretària. 
Molinos ha estat president durant 14 anys en 
els quals aquesta entitat bancària netament 
vinarossenca ha estat en progrés constant. Ha 
destacat la creació de la Fundació Caixa Vinaròs 
i ha agraït especialment l’ajuda rebuda per 

persones tan conegudes com Sebastià Casanova, 
Paco Català, Carles Santos i J.Antonio Córdoba. 
L’assemblea va ser retransmesa per Canal 56, 
i en ella es va donar compte de l’auditoria de 
comptes anuals de l’exercici 2019.
 En l’exercici 2019 Caixa Vinaròs ha obtingut un 
resultat net de 857.000 euros i un benefici abans 
d’impostos de 995.000 euros, el que suposa un 
increment respecte a l’any anterior del 23,84% 
i del 21,79% respectivamente. El crèdit a la 
clientela ha augmentat en un 5,66% (4.978.000 
euros). La morositat de l’entitat s’ha reduït en un 
27,74%.

Caixa Vinaròs té 22 empleats d’una mitjana de 43 
anys d’edat i 19 anys d’antiguitat mitjana de la 
plantilla. El numero de socis és de  quasi 8.700. 
L’any 2019 ha sigut en termes generals un any 
excel·lent per als actius financers, amb resultats 
molt positius en pràcticament tots els mercats.
El panorama per al 2020 és diferent, donat que 
el comportament de l’economia i dels mercats es 
veurà afectat especialment en el primer semestre 
per la crisi del coronavirus. Des de l’entitat es 
creu que l’impacte serà temporal i que la situació 
ha de tendir a normalitzar-se en la segona meitat 
de l’any.

Manuel Molinos deixa la presidència de Caixa Vinaròs
El consell tria com a nova presidenta a Josefa Gondomar
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 És la primera dona que presidirà Caixa Vinaròs
És un comentari que m’ha fet molta gent que m’ha felicitat. I no puc 
definir les sensacions que tinc, perquè encara no m’he fet a la idea 
del càrrec. Però estic molt contenta. Vull primer que res agrair als 
membres del Consell Rector la confiança que han dipositat en mi per 
a presidir la institució.
 
Com ha anat l’exercici 2019 per a l’entitat i com s’espera que siga 
el 2020, que ha estat afectat per la situació de crisi del Covid-19?
L’any 2019 va ser un any relativament bo en tots els aspectes. 
L’any 2020, en canvi, s’ha vist afectat en aquests primers mesos 
pel coronavirus, i veig complicat que el que resta d’any hi hagi una 
recuperació econòmica. Espanya serà un dels països on més baixarà 
el PIB i això afectarà. Creiem que els resultats de l’entitat seran menys 
positius que altres anys per a Caixa Vinaròs, i que s’incrementarà la 
morositat, Tot i això, la salut de l’entitat és bona, però està també 
en part lligada a l’evolució econòmica del país que en els pròxims 
mesos es preveu complicada.
 
Manuel Molinos ha deixat la presidència després de 14 anys. 
Què valoraries del treball que ha fet en tot este temps?
Se’n va fer càrrec de l’entitat en uns anys pròspers i l’ha mantingut 
en una bona línia fins al final. Durant el seu trajecte com a president 
es va obrir l’any 2013 la sucursal a l’Avinguda Barcelona i al 2015 la 
sucursal a la població de Sant Jordi dins del projecte d’expansió de 
l’entitat. Ha viscut també actes multitudinaris i molt importants com 
el IV Centenari de l’arribada de la relíquia. Ha fet una bona feina, i ha 
sabut continuar el projecte que es va iniciar.
 
Quins seran els teus objectius com a presidenta de l’entitat?
La continuïtat en servir a la societat vinarossenca, tenint en compte 
tant el diversificat empresarial de Vinaròs, com a les persones i a les 
famílies. Caixa Vinaròs vol seguir estant al seu costat. Actualment cal 
estar molt pendent del tema econòmic a causa de la crisi derivada 
de la pandèmia, que de ben segur superarem. Complim tots els 
paràmetres que marca el Banc d’Espanya i Europa, i cal mantenir-ho 
així. Respecte a la Fundació cal intentar continuar en la línia marcada 
fins ara, superar-nos i donar a conèixer el llegat de Carles Santos.
 
Què cal fer-li a Vinaròs a Carles Santos?
Va ser voluntat de Carles què la Fundació Caixa Vinaròs fos qui heretés 
el seu llegat. De moment ja l’estem digitalitzant i classificant. També 

ACTUALITAT

Josefa Gondomar Miñana, presidenta de Caixa Vinaròs

“Vinaròs ha de tindre un espai permanent 
per difondre el llegat de Carles Santos”

“Agraeixo als 
membres del Consell 
Rector la confiança 

que han dipositat en 
mi per a presidir la 

institució”

“La voluntat de 
Carles Santos era 
que el seu llegat 
es quedés al seu 

poble”

X.Flores

Josefa Gondomar Miñana (Vinaròs, 1958) és la 
primera dona presidenta de Caixa Vinaròs. Ha accedit 
al càrrec precisament quan es compleixen 50 anys de 
l’entitat, succeint a Manuel Molinos, que ha exercit 
com a president els últims 14 anys. De professió cap 
administratiu i comptable, porta 46 anys treballant a la 
mateixa empresa i accedeix a la presidència amb total 
il·lusió.  
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“Complir cinc 
dècades significa que 
la feina es fa bé des 

de fa molt de temps”

ACTUALITAT

hi ha molt d’interès per part d’institucions què ens 
estan demanant per fer exposicions. De fet, ja se 
n’han fet algunes la darrera a Bulgària. Però des de 
la Fundació pensem que falta disposar d’un lloc 
físic a Vinaròs, caldria tindre un Espai permanent 
Carles Santos. La seua voluntat era que el seu 
llegat es quedés al seu poble.
 
Es va parlar d’instalar-lo a l’edifici de la Cotxera 
de Batet, però l’Ajuntament vol que allí estiga 
el centre d’inspiració turística
Crec que l’Espai Carles Santos no hauria de ser 
un espai reduït. Si com s’ha dit, a l’edifici de la 
cotxera de Batet l’Ajuntament instala finalment 
el centre d’inspiració turística a la planta baixa, 
potser ja no quedarà suficient lloc per poder 
fer-lo allí. Des de la Fundació es fa tot el que es 
pot, però cal com a poble aconseguir difondre el 
llegat de Carles Santos en les millors condicions. 
Per això considero que cal que l’Ajuntament face 
alguna proposta ferma i fer-ho realitat entre tots. 
Mentrestant, la Fundació Caixa Vinaròs mantindrà 
el llegat de Santos amb les millors condicions 
i amb el respecte, l’afecte què Carles ens va 
encomanar.
 
Des de la Fundació teniu alguna iniciativa 
nova?
Diverses. Una de les novetats que tenim 
en perspectiva és la creació d’un premi de 
composició original per a piano que porti el nom 
de Carles Santos. La intenció era celebrar-lo al mes 
d’octubre, però amb tot el que ha passat serà més 
avant. Afortunadament en moltes activitats de la 
Fundació tenim la col·laboració desinteressada 
de molta gent, que ens aporta propostes molt 
diverses.
 
Es farà enguany el Festival de Curtmetratges 
Agustí Comes?
Sí. Si no hi ha canvis de darrera hora, les projeccions 
seran finalment al ‘Vinaròs Arena’ els dies 21, 22 i 
23 de juliol, el dia 24 la Macedònia de Curts i el 
dia 1 d’agost tindrà lloc el lliurament de premis. En 
breu es farà la presentació pública i podrem donar 
més detalls de l’aforament i les entrades.
 
Però es continua tots els anys tenint el problema 
de no saber on seran les projeccions…
És cert, i en cada edició això és un maldecap, però 
seguim sense tindre el lloc idoni i definitiu.
 
Recentment s’ha complert el 50è aniversari de 
l’entitat
Complir cinc dècades és molt important per a 
Caixa Vinaròs, perquè significa que la feina es fa bé 
des de fa molt de temps. Comptem en un magnífic 
equip humà i Consell Rector, que al llarg dels anys 
ha sabut entendre molt bé quina és la funció que 
tenim dins la economia i la societat vinarossenca. 
Havíem preparat una diversitat d’actes per 
commemorar-ho al nivell que es mereix els mesos 
de juny i juliol, però s’ha quedat en l’aire degut a 
les restriccions derivades del Covid-19 i esperem 
celebrar-ho més endavant.
  Vull també destacar que en la renovació del 
membres del Consell Rector han deixat el càrrec 
Enrique Puchol Capsir i Javier Castell Ferreres i 
s’incorporen Cristina Albiol Guimerà, Jordi Albalat 
Domènech i Francisco Gallego Febrer
Per finalitzar, a totes aquelles persones que 
confien i confiaran en Caixa Rural els convido a 
seguir apostant per nosaltres. No els defraudarem.

“La salut de l’entitat és 
bona, però l’evolució 

econòmica del país en 
els pròxims mesos es 
preveu complicada”

“Manuel Molinos se’n va 
fer càrrec de l’entitat en 
uns anys pròspers i l’ha 

mantingut en una bona línia 
fins al final”

“Tenim en perspectiva la creació 
d’un premi de composició 

original per a piano que porti el 
nom de Carles Santos”
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La portavoz adjunta del PP en el 
Ayuntamiento de Vinaròs, Carla 
Miralles, ha informado sobre la moción 
que presentará el grupo popular y que 
será debatida en el pleno ordinario 
de julio y en la que se reclama “a la 
Generalitat y a la Diputación que 
cumplan con sus obligaciones y actúen 
de forma coordinada y potente contra 
la plaga del mosquito tigre”.
Miralles ha afirmado que “la Generalitat 
prometió hace dos años crear unas 
brigadas antimosquitos pero después 
de 24 meses nadie ha visto a ningún 
miembro de estas brigadas mientras 
que aumentan sin parar los mosquitos 
en todo el litoral”.
Desde las filas populares también se 

solicita a la Diputación de Castellón 
“mayor celeridad en el cumplimiento de 
los tratamientos que tiene contratados 
desde la anterior legislatura, pues su 
desidia y gestión lenta e ineficaz está 
provocando que nuestra ciudad, como 
otras muchas del litoral castellonense, 
se vean invadidas por el mosquito 
tigre”.
Por todos estos motivos el PP de 
Vinaròs ha presentado una moción 
en el pleno “en la que instamos al 
gobierno municipal a reclamar tanto a 
la Generalitat como a la Diputación que 
cumplan con sus obligaciones porque 
la presencia masiva de mosquito tigre 
supone molestias para los vinarocenses 
y nos resta atractivo turístico”.

El portavoz adjunto del PP en el 
Ayuntamiento de Vinaròs, Lluís Gandía, 
ha anunciado que en el próximo pleno 
ordinario presentarán una moción 
para que se recuperen los 12 trenes 
regionales entre Vinaròs y Castelló.  
“Pese a que estamos en la llamada 
nueva normalidad desde RENFE 
se continúa menospreciando a los 
vinarocenses y mantienen el recorte 
en los trenes Regionales entre nuestra 
ciudad y Castellón”, ha dicho Gandia.
El concejal popular ha recordado 
que “nos costó mucho tiempo lograr 
un servicio de trenes digno, fueron 
muchos años de reivindicaciones y 
trabajo hasta que un gobierno del PP, 

con el Ministro de Fomento, Íñigo de 
la Serna, triplicó de 4 a 12 los trenes 
diarios y ahora vemos como RENFE 
vuelve a ser reticente a la hora de 
recuperar los servicios recortados por 
el coronavirus”.
Desde las filas populares se señalaba 
también que “a principios de años, y de 
forma unilateral, RENFE modificó los 
horarios perjudicando a los usuarios 
y provocando una reducción de los 
pasajeros; con la pandemia redujo 
de 12 a 4 los trenes diarios pero 
no entendemos como ahora sigue 
aplicando esa reducción que limita 
las posibilidades de centenares de 
vinarocenses”.

El PP pedirá en una moción “una lucha coordinada 
y potente” contra el mosquito tigre

El PP pedirá al pleno que se recuperen los 12 trenes 
Regionales entre Vinaròs y Castellón de forma inmediata
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Redacció
La Tourist Info de Vinaròs s’ha distingit amb nou 
distintiu per tal d’oferir una atenció òptima als 
visitants. En aquesta ocasió, es tracta del segell 
“Responsible Tourism” creat per la Secretaria d’Estat 
de Turisme, que acredita el compliment de totes les 
normes de seguretat establertes pel Ministeri de 
Sanitat per tal reduir la propagació del coronavirus.
Aquesta distinció es pot aconseguir de forma 
gratuïta des de la pàgina web del Ministeri 
d’Indústria, Comerç i Turisme després d’emplenar 
un formulari, en el que s’estableix el compromís de 
seguir les Guies de mesures per a la reducció del 
contagi per la Covid-19. Cal destacar que aquest 
distintiu és únic i intransferible i caldrà renovar-
ho cada any. A més, la Tourist Info Vinaròs també 
segueix el Pla de Contingència que s’ha aprovat en 
base a les recomanacions de Turisme Comunitat 

Valenciana.
Les “Guies de mesures per a la 
reducció del contagi pel coronavirus 
SARS-CoV-2 en el sector turístic”, 
han estat elaborades amb la 
participació del sector, els agents 
socials i les Comunitat Autònomes, 
amb la corresponent validació per 
Sanitat. Es tracta de documents 
que seran la referència per a la 
creació de normes a nivell mundial, 
després d’un acord adoptat a la seu 
de l’Organització Internacional de 
Normalització (ISO).
El regidor de Promoció de la Ciutat i Interés Turístic, 
Marc Albella, ha destacat “que aquesta nova 
distinció, “Responsible Tourism”, és una mostra més 
del nostre compromís per oferir una atenció segura 

i de qualitat”. Igualment ha explicat que “des de la 
Regidoria ens hem posat en contacte amb totes 
les empreses perquè coneguen el distintiu, facen 
les gestions per tal d’aconseguir-lo i entre tots i 
totes, fem de Vinaròs una destinació segura per als 
nostres residents i visitants”.

L’Oficina de Turisme de Vinaròs s’acredita 
amb el distintiu “Responsible Tourism”
Aquesta distinció atorgada per la Secretaria d’Estat de Turisme reconeix que 
l’oficina segueix totes les mesures de prevenció, contra la Covid-19, marcades 
pel Ministeri de Sanitat

La Conselleria de Hacienda y Modelo Económico ha 
aceptado la cesión de una  parcela de 1.950 
metros cuadrados  de superficie ubicada en el 
sector SUR 17 de Vinaròs donde está prevista 
la construcción del segundo centro de salud del 
municipio.
En el pleno  de  diciembre el consistorio 
vinarocense aprobó  definitivamente la 
mutación demanial externa de la parcela. 

El nuevo  Centro  de  Salud  de  Vinaròs tendrá 
un coste estimado  de  3.250.000 euros y 
su construcción está prevista para el año 
2022. Este año según las previsiones, tendrá 
lugar la redacción  del proyecto por un 
importe  de  150.000 euros, mientras que en 
2021 se prevé una inversión de 600.000 euros y 
en 2022 acometer su construcción con otros 2,5 
millones.

El Ayuntamiento  de  Vinaròs ya ha 
urbanizado los terrenos que acogerán 
este  segundo  centro  de  salud  del municipio, que 
ayudaría a  descongestionar el actual ambulatorio 
de la calle Arcipreste Bono, en muchas ocasiones 
saturado.
El alcalde,  Guillem Alsina,  ha calificado de muy 
buena noticia esta aceptación de los terrenos y 
espera que se licite la obra cuanto antes.

La Generalitat acepta la cesión de los terrenos 
del segundo centro de salud de Vinaròs
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Juanvi Gellida
Hermosa mujer, guapa y trabajadora. Buena persona y sobre todo buena madre y abuela. Esas son algunos de los calificativos que definen a Trini en su 85 
aniversario que lo festejo junto a sus familiares. 
Feliz en su 85 cumpleaños Trini! 

SOCIETAT

¡Felicidades Trini! 

infantil, primària i secundària 
batxillerat i cicles formatius

Ja pots
reservar 
els llibres
de text

per al 
pròxim

curs 
escolar

Plaza Jovellar, 15  - VINARÒS
Tel.: 964 45 17 38

WhatsApp 682 52 37 93

P r e p a r a  l a  t e u a  l l i s t a
Tornen les Comunions !.

Quaderns de vacances
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Fotos: Mariano Castejón
El pasado lunes falleció Antonio Martínez Chaler, expresidente del Carnaval de Vinaròs (de 1989 a 1995) a los 68 años de edad. El sepelio fue el martes en 
la iglesia Arciprestal a las 10.30 horas. “Toni”, como se le conocía, era también empresario y promotor del fútbol y el fútbol sala. Fue también concejal del 
Ayuntamiento por el CDS entre 1991 y 1995 y por el PP de 2003 a 2007, además de presidente de la comisión de fiestas. 
La Comisión Organizadora del Carnaval, recordó su persona, destacando “su preocupación e implicación con su pueblo y por su dedicación en diversas 
entidades además del carnaval”.

Aquests dies  les escoles estan recollint els llibres de text dels alumnes per 
al banc de llibres, amb els quals prepararan els lots per al pròxim curs. 
Imatges  CEIP Sant Sebastià, de Vinaròs

SOCIETAT

Vinaròs despide a Antonio Martínez

El
primer
Libro 
de

Plaza Jovellar, 15  - VINARÒS
Tel.: 964 45 17 38 

WhatsApp 682 52 37 93

Plaza Jovellar, 15  - VINARÒS

dedede      Rocío 
González 
Serret

YA A L A VENTA

Cuando 
encuentras 
buenos 
amigos por 
el camino 
de la vida. 
Samuel y 
Alejandro, 
gracias por 
vuestra 
amistad
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maestrazgosymazmorras@gmail.com amb el teu telèfon i 
ens posarem en contacte amb tu. El local està a Vinaròs, 
en un lloc cèntric i amb aparcament prop.

Tornem a jugar de nou !!!
Tornem a les nostres activitats, amb tota la seguretat. 
Seguint la normativa amb aforament màxim de persones i local

ventilat. Obligatori portar mascareta i acudir amb cita prèvia.

Convocada per la CGT ( Confederació General 
del treball ) i recolzada per diverses entitats 
locals, el divendres 26 ens van juntar a les portes 
de l’Ajuntament per tal de visualitzar el rebuig 
al racisme , una pandèmia més que no s’atura...
El text que segueix és el manifest que van 
llegir dues joves (  Fatou de Senegal i Rània 
d’Argèlia) per tal de deixar palès la necessitat de 
concienciar-nos i prendre part activa en la lluita 
contra el racisme. 
“Recentment hem sentit parlar de morts violentes 
per racisme, persones detingudes i maltractades 
amb extrema violència. morts  que  tornen a posar 
de manifest  l’expressió més atroç d’un racisme  
que no cessa, que és insuportable, que no tolerem 

i enfront del qual ens alcem amb indignació i 
ràbia. La imatge del cos de George Floyd violentat, 
assassinat i estès en el sòl cridant no puc respirar, 
no puc respirar....!!! , se suma als milers de vides 
de persones que per la seua raça són arraconades 
als marges que el sistema crea per a continuar 
justificant l’opressió i el supremacisme. 
El succeït en els últims dies a EEUU ens recorda 
l’urgent i imprescindible que és la lluita anti-racista, 
i com són de necessàries  les xarxes de resistència i 
suport mutu des de les quals construir alternatives.
Ho volem dir alt i clar : les vides negres i de 
qualsevol color, les vides de totes aquelles 
persones sotmeses al racisme, als Estats Units, 
en aquesta comunitat  i en qualsevol lloc, ens 

importen. No podem, no volem ser còmplices 
, no hem de guardar silenci . Ja n’hi ha prou de 
qualsevol forma  de racisme : cultural , laboral 
, social... Totes les persones hem de sentir-nos 
protegides en els nostres drets , totes mereixem 
un respecte i des de ja hem d’assumir el repte de 
combatre el racisme . Només d’aquesta manera 
superarem l’odi i la injustícia que determinats 
sectors volen perpetuar,  els mateixos que des 
de sempre justifiquen actituds miserables i 
esclavistes . 
Totes les persones formem part d’aquest planeta 
. La diversitat de les seues gents enriqueix la 
convivència .
No al racisme!”

Concentració anti-racista, divendres 26, Vinaròs
NO AL RACISME!!!
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El alcalde agradece la ayuda del Hotel Vinaròs durante la pandemia de Covid-19

Un año más, Afaniad Vinaròs llevará a cabo su “Casal d’Estiu - 
AFANIAD Vinaròs 2020”, que dará comienzo el próximo día 6 
de julio y que se extenderá hasta el 14 de agosto, 6 semanas 
de diversión en vacaciones, para niñ@s y jóvenes. Tiempo que 
proporcionara un respiro familiar que no han tenido estos últimos 
meses, también cuidamos de las familias cuidadoras. 
Este año no hemos subido los precios del Casal, manteniéndose 
los mismos que el año pasado, con un intento de poder ayudar al 
máximo a las familias, más en estos momentos tan complicados 
en muchas economías particulares, si acuden todas las semanas, 
será un total de 150€, teniendo en cuenta que desde Afaniad 
Vinaròs, también tenemos becas para que nadie se quede sin 
poder ir. 
Lamentablemente este año hemos tenido que limitar las 
inscripciones, dado que el estado de alarma hace inviable el poder 
acoger a mas participantes, cosa que nos ha hecho replantear 
el cupo de inscripciones, dejando lamentablemente algunas 
inscripciones sin poder atender, un año en que las mismas habían 
aumentado mucho, pero la salud está por encima. 
Como cada año, el horario se alargara desde las 10 de la mañana, 
hasta las 14,15 horas del mediodía, 4 horas y 15 minutos de pura 
diversión, actividades que además que hagan que se diviertan 
l@s usuari@s, puedan y sirvan para recuperar los hábitos y rutinas 
que han perdido en todos estos meses de confinamiento que 
ha hecho que no puedan acudir a sus centro de educación, 
rehabilitadores, ni a los centros ocupacionales, la falta de estos 
hábitos y rutinas descompensan y mucho el día a día de estas 
personas con discapacidad intelectual y del desarrollo, además 
de todas estas actividades, como cada año, los viernes es el día de 
playa, todos los condimentos para pasar un verano de primera. 
Este año y debido a la pandemia, no usaremos nuestras 
instalaciones de la caseta del conserje del CEIP de la Asunción, si 
no, justamente dos aulas de este colegio y sus patios. 
Es esencial para Afaniad Vinaròs que podamos cumplir lo máximo 
posible todas las normas que por la pandemia son impuestas, 
como la distancia entre usuari@s de 2 metros y todas las demás 
normas que por ello y gracias a un magnífico trabajo llevado 
a cabo por la directora de la asociación con la creación de un 
protocolo de funcionamiento, se llevara a cabo para salvaguardar 
en la medida de lo posible la protección tanto de nuestr@s 
usuari@s como de nuestr@s trabajadores/as y voluntari@s. 
En esta ocasión, dispondremos de 3 monitores, uno de ellos 
cedido por el Ayuntamiento de Vinaròs, una fisioterapeuta y 
un profesor de arte, ambos de carácter voluntario dirigidos por 
nuestra directora y licenciada en terapia ocupacional, es decir 
todos los medios necesarios para una excelente atención a l@s 
asistentes a nuestro “Casal d’Estiu 2020”. 

€
€

Afaniad Vinaros

@Afaniadv

@Afaniad
https://afaniadv.site123.me/
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Francisco Amat, biòleg
Què passa de nou amb el canvi climàtic ??. Una altre 
pandèmia convenientment escamotejada o amagada 
per el COVID 19......
 S’estan donant unes fortes onades de calor a Siberia. 
Sí, ens queda prou lluny, però es molt alarmant 
segons especialistes científics. Aquestes onades es 
correlacionen amb paorosos incendis, una recent 
i enorme fuita de combustible diesel, i una plaga 
d´arnes i erugues del cuc de seda siberià que està 
atacant  especies de coníferes (pins – Pinus sylvestris- i 
avets) en tota aquella regió. Sense dubtes aquesta 
onada, a escala global, està ajudant a qualificar l´any 
2020 com el mes calorós, malgrat que la pandèmia del 
coronavirus hagi produït una caiguda temporal de les 
emissions de carboni a l´atmosfera.
Les temperatures prop de les regions polars estan 
augmentant molt ràpidament perquè les corrents 
oceàniques estan aportant mes calor de l´habitual en 
aquestes latituds, i el gel i la neu fonen molt mes aviat.
Hi ha ciutats russes dins del cercle àrtic que han 
registrat temperatures extraordinàries per aquelles 
latituds i època de l´any: Norilsk (latitud 69oN) entre 
18 i 22 oC; Bratsk (56oN) entre 19 i 22oC, però pot 
superar els 25oC a finals de juny; Khatanga (72oN) i 
Saskylakh (72oN) es pronostica que registraran entre 
21 i 28oC a finals de juny, quan habitualment tenen 
temperatures mitges diàries al llarg de l´any prop de 
0oC, sense sobrepassar els 12oC en ple estiu. El passat 
mes de maig, les temperatures superficials en molts 
llocs de Siberia eren 10oC per damunt del normal, 
segons informa l´Observatori Copernicus, Servei del 
Canvi Climàtic (C3S) de la Unió Europea, i el Servei del 
Institut Meteorològic Danès explica que les anormals 
temperatures registrades al nord-oest de Siberia  al 
mes de maig, no s’haurien donat en 100.000 anys si no 
fos per l´escalfament global causat per els humans, el 
que sense dubte es una senyal d´alarma, doncs no sols 
maig ha sigut inusualment calent a Siberia, sinó que 
tot el període hivern-primavera ha mostrat repetides 
ocasions amb temperatures superficials prou mes 
altes de la mitja. Però es que es tot el planeta que 
s´està escalfant, encara que Siberia Occidental s´està 
significant com la regió que mostra mes tendència 
al calentament i amb variacions de temperatura mes 
altes, i el que es encara mes inusual es el llarg temps 
durant el qual les anomalies de temperatures mes 
elevades ha persistit.
 El mateix servei rus de meteorologia, Rosgidromet 
dona a entendre que aquest hivern ha sigut el mes 
calorós a Siberia dins del període de registres de 
mes de 130 anys, amb una temperatura mitja per 
damunt dels 6oC del que es normal. El propi Vladimir 
Putin, el passat desembre, es va referir a la situació: 
“Algunes de les nostres ciutats es van construir al nord, 
dins del Cercle Àrtic i sobre el permafrost. Si aquest 
permafrost comença a desgelar, podem pensar que les 
conseqüències serien molt preocupants”. 
No es que pot començar a desgelar-se, es que  ja ho 
està fent pràcticament des.de la segona meitat del 
segle passat. Això ens ve confirmat per el gran “crater”, 
enfonsament del terreny al descongelar-se, que es 
va produir a la regió de Batagaika, a l´est de Siberia, 
fotografies del qual s´han fet “virals” en la premsa 
internacional d´aquests últims anys. En aquesta regió 
de Siberia, prop de la ciutat de Batagai (Yakutia) de 
coordinades;: 67o 34´N, 134o 46´E, es varen començar 
a talar boscos els anys 1960´s. Això va produir una 
acció immediata de l´ambient sobre el terreny gelat 
de permafrost, que va començar a desgelar-se els 
anys 1990´s, el terreny va començar a cedir i afonar-se 

i, en ploure, l´acumulació d´aigua de pluges i desgel 
ha empitjorat la situació durant la primera dècada 
d´aquest segle. Avui dia aquest clot de Batagakia te 1 
km de llarg, 100 metres de profunditat i creix a un ritme 
de 15-18 m/any. I se´n estan trobant a diferents llocs.  
Aquest fenomen es prou habitual a moltes localitats 
septentrionals dins del cercle Àrtic, a Euràsia (Siberia) o 
a Amèrica (Canadà i Alaska).
Doncs això es el que ha passat, prop de la ciutat de 
Norilsk, on la enorme empresa metal·lúrgica Norilsk 
Nickel te grans depòsits de reserva de gas-oil. Aquests 
depòsits, construïts sobre permafrost, varen col·lapsar 
la ultima setmana de maig passat, i abocaren mes de 
21.000 tones de combustible al riu Ambarnaya. La 
empresa ha estat bombejant durant mes de 10 dies el 
gas-oil del riu, però el mal ja està fet, l´aigua del riu pot 
arribar al veí llac Pyasino, que abasteix d´aigua a gran 
part de la població veïna o, fins i tot, pot arribar al mar 
de Kara, on les conseqüències serien impensables.
Com es fàcil d´imaginar, això ha provocat les esperables 
polèmiques i requisitòries entre la empresa del 
multimilionari Sergei Dyachenko, cap d´operacions de 
Norilsk Nickel, i el govern de Vladimir Putin i importants 
grups ecologistes com Greenpeace Russia. El fet es 
incontrovertible, i la empresa s´exculpa amb la fallida 
del terreny pel descongelament del permafrost, però, 
per altra banda, ja durant la ultima dècada (2009), 
tothom tenia la evidencia del fenomen degut al canvi 
climàtic, també la empresa, que en va fer cas omís, amb 
plena irresponsabilitat, d´acord amb el lema universal 
de l´ultra liberalisme econòmic, de que els interessos 
empresarials estan per damunt de les exigències 
ecològiques.
El descongelament de la vegetació ha facilitat la 
propagació d´incendis paorosos al llarg i ample 
de mils de hectàrees dels boscos siberians, donat 
que els agricultors sovint cremen rostolls anteriors 
i altre vegetació per aclarir-la, amb el que les altes 
temperatures i forts vents afavoreixen la propagació 
de focs fora de control.  Addicionalment, les elevades 
temperatures afavoreixen molts processos biològics 
poc vistos abans, provocant plagues desastroses, 
tal es el cas del “cuc de seda siberià”, que prolifera 
desaforadament, i tant les arnes adultes com les 
erugues estan destruint enormes masses forestals, 

essencialment de coníferes, pins i avets, deixant els 
arbres convertits en fusta seca que es la matèria bàsica 
essencial per provocar els enormes incendis forestals 
que està patint Siberia.  
Però aquest desgel esta fent aparèixer restes orgànics 
de tot allò que habitava aquells terrenys originalment, 
abans de gelar-se fa uns 200.000 anys, o mes 
recentment, parlem de 4 – 5000 anys, com restes de 
mamuts, bisons, cavalls, rens, que poden alliberar 
microorganismes capaços  de produir pestes als 
humans.  De fet, en el permafrost hi ha bacteris, virus, 
fongs, dormits durant mils d´anys pel fred, i que son 
desconeguts per els humans actuals. La humanitat 
moderna ha desenvolupat antibiòtics per lluitar contra 
microorganismes coneguts, però desconeix que pot 
aparèixer en els terrenys fins ara congelats, sense 
oxigen i en foscor. Se sap que hi ha soques de verola i 
pesta bubònica que poden estar soterrades en els gels 
de la enorme regió del Cercle Ártic.
Però, per altra banda, el descongelament atiarà 
l´ambició de les empreses de mineria que, com ha passat 
amb la citada Norilsk Nickel, podrien desconsiderar els 
potencials perills amagats en el permafrost, entre ells 
reviure microorganismes desconeguts, com els que en 
temps remots podrien haver infectat poblacions dels 
humans anteriors com els neandertals o els denisovans, 
que varen habitar regions fredes d´Eurasia fins que 
varen desaparèixer.  Si aquests hipotètics patògens 
no han estat en contacte amb els humans moderns, el 
nostre sistema immunològic podria no estar preparat 
per fer-los front, el que seria molt perillós. N´estem 
tenint un bon exemple amb el coronavirus.  I en la 
mida en que el planeta es va escalfant, també hauríem 
d´anar pensant en la susceptibilitat que podríem patir 
en front de patologies o epidèmies mes “meridionals” 
com la malària, el dengue, el colera, que es troben a 
plaer en temperatures mes elevades de les que son 
habituals en regions temperades del nostre planeta. 
Pensem en que podria aparèixer com conseqüència 
de les desforestacions salvatges que s´estan fent a la 
Amazonia o a països de l´Extrem Orient, desordenant 
l´equilibri ecològic que ens ha mantingut sans i estalvis 
fins ara.
(Informació resumida de diversos treballs publicats a 
The Guardian durant el mes de juny. 2020)

ONADES DE CALOR A SIBÈRIA. Una reflexió davant del Canvi Climàtic  
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Redacció
La regidora de Cultura, Anna Fibla, acompanyada 
per la tècnica, Amparo Chaler, ha presentat a la 
Biblioteca Municipal, l’agenda cultural per als 
mesos de juliol i setembre. Es tracta de la proposta 
Festival Vinaròs Arts Escèniques, emmarcada dintre 
de Vinaròs Arena, que convertirà la plaça de bous 
en un espai teatral a l’aire lliure.
Cal destacar que des del Departament s’ha apostat 
per nou propostes de gran qualitat escènica, 
amb companyies reconegudes a tot l’Estat, per 
tal d’oferir uns espectacles únics i atractius per al 
públic, on fins i tot s’inclou cinema rodat al nostre 
territori.
La regidora Fibla ha assenyalat que “aquesta 
programació també suposa donar suport a la 
indústria cultural del País Valencià que, igual que 
altres sectors, s’ha vist afectada per la crisi del 
coronavirus”. Segons insistia el Festival Vinaròs Arts 
Escèniques vol ajudar a reactivar aquest sector tan 
important, al mateix temps de donar un nou impuls 
a la plaça de bous com a espai únic i cultural. Un 
Festival que segons comentava tindrà continuïtat 
en els propers anys.

Programació
La programació del Festival Vinaròs Arts Escèniques 
començarà aquest diumenge 5 de juliol amb l’obra 
El Lazarillo de Tormes de Rafael Álvarez “El Brujo”. 
Actor i director ens oferirà un espectacle de gran 
qualitat al voltant d’aquesta obra fonamental de 
la literatura castellana. Per al dissabte 11 de juliol 

continuarà la programació amb Cant Espiritual de 
Carles Dénia, un espectacle basat en l’obra d’Ausiàs 
March que combinarà jazz, música mediterrània i 
altres estils.
El diumenge 12 de juliol serà el torn del Recital 
d’Òpera i Sarsuela del Centre de Perfeccionament 
del Palau de les Arts, que delectarà als espectadors 
amants d’aquests gèneres musicals. La setmana 
següent, en concret el diumenge 19 de juliol, Cita 
a Cegues serà l’espectacle que oferirà Sol Picó i 
Marco Mesquida, una història d’amor que de ben 
segur que no deixarà a ningú indiferent.
La programació de juliol la tancarà Antígona 
de la companyia Ferroviaria i l’Institut Valencià 
de Cultura, una versió lliure sobre el mite grec 
d’aquesta dona que va lluitar per defensar els seus 
ideals.
El 17 de setembre tornarà la programació amb 
l’obra Tirant lo Blanc de l’Institut Valencià de 
Cultura, una adaptació diferent d’aquest clàssic de 
la cultura valenciana, que traurà al protagonista 
del món dels conflictes i la política per introduir-lo 
al món femení. Per al dia següent serà el torn del 
cinema amb la pel·lícula Innocència de la directora 
Lucia Alemany, una producció rodada al Maestrat 
i parlada en traiguerí. Cal destacar que comptarà 
amb la presència de la directora i els actors per a 
presentar el film.
Dissabte 19 de setembre arribarà un clàssic 
del teatre Elektra de la companyia Atalaya 
Producciones, una història per a fer pensar a 
l’espectador al voltant de la violència i la venjança. 

Per la seua part, Núria Espert amb El Romancero 
Gitano serà l’encarregada de clausurar el Festival 
Vinaròs Arts Escèniques el dissabte 26 de setembre 
amb aquesta obra de Federico García Lorca.

Vídeos i cartell
L’artista Joana Bruna ha sigut l’encarregada de 
dissenyar el cartell anunciador del Festival Vinaròs 
Arts Escèniques, que a més estarà acompanyat de 
diversos vídeos promocionals produïts per David 
Inlines. David, que va treballar amb Carles Santos 
l’any 2014 per fer el video mapping  que es va 
projectar a la façana de l’auditori a la Processó de 
la matinada, s’ha inspirat en les indicacions que li 
donava el músic per tal de crear una lluna plena 
que és la que portarà la màgia del teatre, música i 
dansa a Vinaròs. Hi haurà diferents videos, tots ells 
amb la música de “Bujaraloz by night” de Santos.  
Venda d’entrades i horaris
Pel que fa als horaris, totes les funcions es faran a 
la plaça de bous a les 22:00h. Les portes del recinte 
s’obriran una hora abans per evitar aglomeracions 
i perquè els espectadors disposen de temps 
suficient per a localitzar els seients. El preu de les 
entrades és de 5€ i es podran aconseguir de forma 
anticipada a l’auditori municipal, també el mateix 
dia de la funció es posaran a la venda el 20% a la 
taquilla de la plaça de bous.
L’aforament al recinte serà de 355 persones per a 
respectar el distanciament social, a més per accedir 
serà obligatori l’ús de la mascareta i rentar-se les 
mans amb gel hidroalcohòlic.

Cultura presenta la programació del Festival Vinaròs Arts Escèniques
Els mesos de juliol i setembre la plaça de bous acollirà un total de nou representacions entre les que s’inclou teatre, dansa 

contemporània o cant, tot sota el paraigües de Vinaròs Arena

CULTURA



4 de juliol de 2020

22

CULTURA

L’associació cultural “Amics de 
Vinaròs” reprén les seues activitats 
amb una exposició de fotografies 
antigues. La mostra du el nom de 
“El Vinaròs dels nostres avis” i està 
preparada pel col·laborador del 
Diariet, Alfredo Gómez.
El president d’Amics de Vinaròs, 
José Luis Pascual, va introducir 
la exposició, i Alfredo Gómez va 
explicar es tracta d’una mostra que 
conté imatges originals d’entre 
els anys 1900 a 1975, normalment  
d’escenes cotidianes, històriques 
o carrers del poble.  Estarà oberta 
durant tot el mes de juliol a la seu 
d’Amics de Vinaròs.

“El Vinaròs dels nostres avis”, emotiva mostra a la seu d’Amics de Vinaròs

Fotos Emili Fonollosa
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Marian Fonellosa

GRIP ESPANYOLA: LA PRIMERA PANDÈMIA 
GLOBAL (1918)

Durant els últims mesos de la Primera Guerra 
Mundial, una virulenta soca de virus de la grip es 
va estendre ràpidament per tot el planeta infectant 
a un terç de la població mundial i causant la mort 
de desenes de milions de persones. La pandèmia 
de 1918 i 1919, també coneguda com la grip 
espanyola, (paradoxalment, en un hospital dels 
Estats Units, es va produir el primer cas, al març de 
1918. Era un soldat). Va ser batejada així perquè 
Espanya es va mantenir neutral en la Gran Guerra 
i la informació sobre la pandèmia circulava amb 
llibertat, a diferència dels altres països implicats 
en la contesa que tractaven d’ocultar les dades. 
Després de l’estiu de 1918, l’epidèmia ja estava 
a punt per passar a la seva fase més mortífera. 
Les tretze setmanes que van de setembre a 
desembre de 1918 constitueixen el període més 
intens, amb el major nombre de víctimes mortals. 
La segona onada va colpejar primer a les instal·lacions 
militars i es va estendre després a la població civil. 
 Es va estendre a gran velocitat per tot el món i en 
només 18 mesos va infectar a un terç de la població 
mundial. La fèrria censura dels països implicats en 

la Gran Guerra va amagar la seva gravetat, però els 
estudis actuals eleven el nombre de morts de 20 a 
50 o fins i tot 100 milions. Si el més elevat d’aquests 
càlculs és correcte, llavors la pandèmia hauria 
matat més persones que les dues guerres mundials 
juntes.

Una plaga mundial
Com tantes altres, el cep va afectar els més joves 
i als més vells, però també a adults sans d’entre 
20 i 40 anys. El virus es va globalitzar gràcies al 
massiu i ràpid moviment de militars arreu del món. 
Cap racó de la planeta es va mantenir fora de perill 
de virus.
A Espanya, el sistema de salut es va veure desbordat; 
molts metges van morir i va ser difícil reemplaçar-
los. Els taüts escassejaven. L’alcalde de Barcelona 
va sol·licitar ajuda a l’exèrcit per transportar i 
enterrar els morts, ja que l’Ajuntament no donava 

l’abast. A Espanya, l’any 1918 va ser el primer de 
segle XXamb un creixement vegetatiu (naixements 
menys morts) negatiu, i l’únic juntament amb 1939. 
Després d’una pausa en l’expansió de la malaltia 
a la fi de 1918, al gener de l’any següent va 
començar la tercera i última fase. En aquells dies 
la pandèmia ja havia perdut molta força. La duresa 
de la tardor de l’any anterior no es va repetir, de 
manera que la taxa de mortalitat es va desplomar. 
A l’Índia les víctimes mortals van arribar entre 12 
i 17 milions. A Gran Bretanya van morir 228.000 
persones. A Estats Units van ser aproximadament 
mig milió. Ni l’apartada illa de Samoa, al Pacífic 
sud, es va lliurar del contagi: va perdre el 23,6 
per cent de la seva població. A Espanya, estudis 
recents eleven la xifra de morts a 260.000, 70.000 
més que les estimades oficialment. És difícil 
disposar de dades exactes sobre la quantitat 
de morts, però la taxa global de mortalitat se 
situa entre el 10 i el 20 per cent dels infectats. 
Els científics consideren que cada cinquanta 
anys es produeix una pandèmia de grip -que 
ha de distingir-se de les epidèmies estacionals-. 
El 1957 es va produir a l’Àsia oriental un nou 
brot que es va difondre per tot el globus i va 
causar, fins a mitjans de 1958, entre un i dos 
milions de morts. El 1968 un nou tipus de grip 
es va declarar a Hong Kong i va produir entre 
un i quatre milions de víctimes. Aquests i altres 
episodis mostren que, un segle després de la 

mare de totes les pandèmies, el risc subsisteix 
en el nostre món superpoblat i interconnectat.

EN ELS ÚLTIMS ANYS
El virus de la Síndrome Respiratòria Aguda i 
Greu (SARS). 2003: Va causar la mort de 774 
persones i va afectar a 8.098, principalment a la 
Xina s’assembla a certes parts del seu genoma 
a l’coronavirus de la SARS actual de l’Covid 19. 
Grip Aviar.2005: En diversos països al sud-est 
asiàtic. Aquest virus va matar 153 persones a tot 
el món. Indonèsia i Vietnam van ser els països 
més afectats amb casos en éssers humans. 

La grip A (H1N1) o grip porcina. 2009: Va causar 
la mort de 285.000 persones a tot el món (en 
més de 200 països). Origen a Mèxic en granges 
de porcs i va originar una pandèmia de gran 
envergadura. El continent americà va ser el més 
afectat (sobretot Estats Units, Brasil i Mèxic) 
seguit per l’Índia. A Espanya va deixar unes 300 
víctimes mortals, xifra molt menor dels 3.000 
morts que causa la grip comuna cada any. 
Brot de ebola. 2014-2016: A l’Àfrica Occidental 
va ser el més extens i complex des que es va 
descobrir el virus el 1976, segons l’Organització 
Mundial de la Salut (OMS). Hi va haver més 
casos i més morts en aquest brot que en tots 
els altres junts: 11.300 morts i més de 28.500 
persones contagiades a data de gener de 2016. 
El virus MERS-CoV. 2014: Al Aràbia Saudita van 
morir 105 persones i El virus es va contagiar 
des del golf Pèrsic a països d’Europa. Els casos 
identificats fins a setembre de 2019 van ser 
de 2.468, dels quals 851 van ser mortals. 

EL FORTÍ VINARÒS INTERCULTURAL
www.elforti15.blogsport.com.es

Pandèmies AL LLARG DE LA HISTÒRIA (i 4)

964 450 085
Subscriviu-vos a 
El Diariet
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Amb la incorporació dels números compresos entre els 
anys 2015 i 2020 es poden consultar tots els números del 
diariet des de 1957 fins l’actualitat des de la pàgina web de 
l’associació. En la web es troba una carpeta  amb el nom de 
“Premsa contemporània” des d’on accedir a tot el que s’ha 
publicat en el Setmanari.
El projecte de la Digitalització del Setmanari Vinaròs 
va nàixer l’any 2013 de la col·laboració entre l’UJI, 
l’Ajuntament de Vinaròs i l’Associació Cultural Amics de 
Vinaròs. La primera fase d’este projecte es va fer en les 
instal·lacions de la Biblioteca de l’UJI i va comptar amb 
el treball de dos becaris. És la compresa entre els anys 
1957 i 2014 del Setmanari i es pot consultar tant des del 
Repositori de l’UJI com des del lloc web de l’Associació.
La segona fase, és la que finalitza avui. Comprén els anys 

des de 2015 fins a l’any 2020 i s’anirà actualitzant cada 
sis mesos aproximadament. Esta segona fase que ha 
continuat tenint el suport de l’Ajuntament de Vinaròs, 
només es podrà consultar des del lloc web  www.
amicsdevinaros.com  
Es aconsegueix d’aquesta manera una major facilitat per 
a l’usuari al tindre concentrat en un mateix lloc la premsa 
antiga i la contemporània, creant una gran hemeroteca 
vinarossenca que es treballa per anar ampliant a la resta 
de publicacions vinarossenques.
Finalitza així un dels projectes al que l’associació ha 
destinat més recursos propis i que ha comptat amb la 
col·laboració de molta gent. Aprofitem estes línies per a 
agrair-los la seua implicació.

Durant molts mesos la incertesa 
sobre si es podria encendre 
la  Flama al Canigó  ha preocupat 
els organitzadors. Però finalment la 
flama es va regenerar,  com cada any, 
al cim del Canigó la matinada del 22 
al 23 de juny, després d’haver estat 

guardada durant tot l’any al Castellet de Perpinyà. 
Com a mesura de prevenció, enguany només 
van  pujar al cim per encendre la foguera amb el foc 
guardat a Perpinyà tres excursionistes autoritzats. 
Van ser  tres membres del Casal del Conflent, que 
van pujar    la flama que haurà recollit prèviament 
el  Cercle de Joves de Perpinyà del Castellet. 
Després fet el foc, es va distribuir  a més de tres mil 
punts d’arreu del país, seguint rutes diverses. (això 
deia un comunicat d’Omnium Cultural)
Enguany es va demanar  a les entitats encarregades 
de de la Flama a  tot el país que la recullin  lo més 
prop del seu municipi com sigui possible, per evitar 

les aglomeracions en punts geogràfics concrets
El dia 23 de juny a migdia, com és tradició, el 
Parlament de Catalunya va rebre la flama en un 
acte, que enguany es va fer    a porta tancada. 
Una altra singularitat és que el missatge que 
acompanya l’arribada del foc es un manifest 
col·lectiu escrit per deu ciutadans anònims 
que han estat al capdavant de la lluita contra 
la covid-19.
El president d’Òmnium,  Jordi Cuixart, ha 
recordat: ‘La història de la Flama és la d’un poble 
unit en la diversitat per la llibertat.’ I també: 
‘En els moments més foscos sap transformar 
la injustícia en esperança, estenent una xarxa 
cultural i solidària arreu dels Països Catalans; 
passant per Brussel·les, Ginebra i arreu del 
món.’
La tradició de la  Flama del Canigó  s’adapta 
enguany a la situació sanitària arran de la crisi 
del coronavirus. Amb el lema  Enguany encenc 

la flama per tu, esdevindrà ‘un homenatge a tota 
la societat civil mobilitzada per superar la crisi’, 
segons que afirmava  Òmnium Cultural.
La Flama va arribar  puntualment  a  Vinaròs  a les 
5 1/2 de la tarde i  com  cada  any  va ser  duta  des 
de Barcelona  pels  components  d’Òmnium,  i 
de Vinaròs va ser distribuida als pobles que ho van 
sol·licitar, i a la plaça de l’ajuntament, complint 
tots els requisits imposats per la seguretat amb el 
Covid 19, i amb la modèstia que aquesta seguretat 
imposava,   als sons de la muixeranga interpretada 
pels membres de la colla da dolçaina i tabal de 
Vinaròs, es va donar la benvinguda a la Flama  i es 
va llegir el parlament. En fi, va ser un acte modest 
però emotiu, que cal no oblidar que ja fa 49 anys 
que arriba al nostre poble, i que enguany les 
circumstàncies l’han fet així.
Volem donar les gracies a l’Ajuntament i en especial 
a la Consejalia de Cultura per totes les facilitats 
donades per a fer l’acte.         

ASSOCIACIÓ CULTURAL

JAUME I

Arribada de la Flama del Canigó 2020

Amics de Vinaròs finalitza la digitalització del Setmanari Vinaròs
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Andrés Albiol
Sastre negre menut 

Comenzó la veda del arrastre
Durante éstas dos semanas, el estado de la mar fue de tranquilidad. Las extracciones resultaron 
normales en todas las modalidades, a excepción de los bous que han comenzado la parada biológica. Y 
las cotizaciones se han mantenido elevadas.
La pesca de arrastre formada por ocho embarcaciones faenaron la semana anterior con variadas 
capturas de pescados y mariscos, como cigala, gamba, calamar, pez de S. Pedro, pescadilla, salmonete, 
gallo, rape, peluda, caracol, galera, caballa, pejerrei, maira, raya, pulpo roquero y blanco, canana, jurel 
y morralla. Y ésta semana han iniciado la veda que durará los meses de julio y agosto.
El cerco, el pasado periodo semanal, entre tres traíñas llevaron a diario un promedio de 1.000 cajas de 
boquerón (8 kg/caja) y 50 de sardina. Y la actual, el martes, dos pillaron 850 de seitó y 10 de sardina. El 
miércoles, cuatro desembarcaron 1.100 de ‘oro azul’. Y el miércoles, tres llevaron 1.300 de boquerón. La 
procedencia era; 2 de Vinaròs, 1 de Burriana y 1 del Grau de Castelló.
Los artes menores, las barquitas trasmalleras, diez calan las redes tras el langostino. Uno lo hace a 
la sepia, mabre, tigre y acedia. Uno al lenguado y rombo. Y otro a la langosta, bogavante, cabracho, 
dentón, chopa, corva y brótola.
El palangrillo costero, dos atraparon con azuelo lubina, dorada, pagel, sargo, pargo y bacoreta. Y la 
marrajera, un barco de Blanes (G) arribó un par de veces con la captura de este arte de anzuelos con 
4.000 kg de pez espada en cada ocasión. Eran ejemplares de 20 a 130 kg. 

Ecos de ‘Mar’; Picaduras de medusas
En caso que nos pique una medusa, Sanidad Marítima nos recomienda unos primeros auxilios para 
mitigar la acción urticante y el tratamiento de las lesiones: No rascar la zona afectada, pues mucho 
veneno de las diminutas cápsulas aún están intactas, y al frotar se desescama la piel penetrando 
dichos líquidos urticantes. Hay que lavar la zona afectada con agua de mar que tiene la misma 
salinidad o suero fisiológico y así no se rompen dichos dardos tóxicos. Una medusa muerta en la orilla 
sus tentáculos siguen estando activos, y al tocarla se produce una diferencia de temperatura, por lo 
que mecánicamente  de una forma automática sus células venenosas se disparan sobre la epidermis. 
Quitar los restos de tentáculos adheridos en nuestro cuerpo con pinzas. Para aliviar el dolor aplicar 
una bolsa de hielo o compresa fría. Los niños y las personas mayores necesitan atención especial. 
En caso de náuseas, mareos, etc. ir al hospital. Desinfectar la herida con alcohol yodado varias veces 
al día durante 72 horas. Puede quedar una herida abierta que se tiene que proteger con pomadas 
antihistamínicas hasta que cicatrice.  

Pesqueras perdidas; la xábega
Es una red de tiro de playa arenosa, que está formada por dos bandas y un copo, y para calarla se deja 
un cabo en tierra.
Es como un arte de bou antiguo, de hilo de cáñamo. Parece que proviene de los árabes. En nuestro 
litoral era también llamado Art y Arte Real. Es datado desde 1.401. Se calaba con una embarcación 
saliendo de la orilla para dejar una cuerda en tierra. Luego se iba 500 m. hacia adentro bogando 
unos 12 hombres. Después se dejaba caer el extremo de una banda para ir navegando haciendo un 
semicírculo con el resto del arte. Para cuando llegaba el otro extremo se ataba otro cabo y se dirigía 
la barca hacia la playa, donde un par de docenas de personas se encargaban de ir cobrando ambos 
cabos al mismo tiempo, para que el arte fuera viniendo hacia la orilla, y así ir barriendo todo a su paso y 
atrapar el pescado que se le ponía por delante. Sus capturas eran una mezcla de sardina, mabre, mújol, 
lubina, dorada, etc. 
Había lugares fijos en las playas con casetas, etc. para el resguardo de enseres y personal, ya que eran 
como una barcada o empresa. Su pesca estaba regulada por ley.

És un crustaci poc freqüent en este litoral. S’utilitza 
només per a mesclar-ho amb altres espècies de 
peixos per a elaborar caldos, perquè deixa bon 
sabor a marisc, ja que per a menjar-ho té poca 
carn al no sobrepassar la seua secció abdominal un 
centímetre de llarg. També és conegut com xinxa, en 
castellà li diuen mosquito. En biologia és conegut 
per Galathea intermèdia. De l’orde dels decàpodes 
anomurs pertany a la família dels Galatheidos, nom 
motivad com a homenatge al denominat barco 
científic que els va descobrir. Corporalment té una 
closca ben calcificada. Simètric. Cobert d’estries 
laterals. Els seus bords amb pilositat. Està dividit en 
dos parts, el cefalotòrax i l’abdomen. En la part del 
cap té un parell d’ulls mòbils que s’amaguen en un 
solc. Dos parixes tàctils d’antenes pluriarticulades. 
El seu rostre en forma de làmina triangular està 
format per una banya central llarga i amb quatre 
dents laterals  curtes. Posseïx cinc parells de potes 
marxadores articulades en 7 artells, amb el primer 
parell tan llarg com la longitud del cos i amb pinça 
en la seua punta. La resta de potes més curtes i 
primes, sent l’últim parell més dèbil i acabades 
igualment en mordassa. Sense espines en la regió 
cardíaca. Respira oxigen de l’aigua per mitjà de 
brànquies allotjades en la cambra branquial. I la part 
abdominal que està plegada ventralment quasi del 
tot, ho componen sis segments que es dobleguen 
un poc cap avall, i un altre final formant el palmito 
cabal amb funcions natatòries. En esta zona inferior 
el mascle té 5 parells d’apèndixs membranosos, que 
els fa vibrar per a mantindre’s contra corrent, però 
están els 2 primers modificats sexualment per a 
acoblar-se. La femella té 4 parixes amb missió a més 
de moure’s de retindre els ous. 
Talla corporal 2 cm. És de color groc pàl·lid a roig 
fort, amb punts blavosos. Les extremitats són un 
poc transparents. Quan mor adquirix tons més 
foscos. Època posta a l’estiu. Larves pelàgiques 
entre el plàncton. Després creixen i formen el 
tegument quitinós recobert de sals calcàries a 
manera de cuirassa. Creixen canviant dita muda. 
Habita en fons sedentaris dels 5 a 80 m. o més de 
profunditat. Bentònic, preferix colònies de vegetals 
i entre pedres. És molt agressiu, amb posició d’atac 
i defensa mostrant les pinces obertes a manera de 
grans tisores. Pot fugir o desplaçar-se cap arrere amb 
bots a base de doblegar ràpid la cua. Menja cucs i 
carronya. Es captura amb xarxa d’arrossegament o 
tremall.

Capturas de langostas en las Islas Columbretes



4 de juliol de 2020

26

OPINIÓ 

www.ppvinaros.es
de Vinaròs

Un gobierno que no escucha
Por Lluís Gandía, presidente local del PP Vinaròs

Reforma del Rom 
Por Juan A Blanchadell

Pasan las semanas y cada 
vez está más claro que el 

gobierno municipal no tiene intención alguna de 
escuchar a los vinarocenses. Lejos quedan ya los 
tiempos de las asambleas vecinales y de las llamadas 
a la participación ciudadana. Por no acordarse ya ni 
se elaboran los presupuestos participativos. Siendo 
10 concejales y teniendo al tránsfuga a sus pies, 
¿para qué necesitan a la gente?
Alsina y Fibla no escuchan a los vecinos de la zona 
turística sur que ven como una medida improvisada 
y anunciada como provisional se quiere convertir 
en definitiva pese a los inconvenientes que causa a 
los vinarocenses que allí residen.
Alsina y Fibla siguen sin tener en cuenta a los 
vinarocenses que ven como desde hace semanas la 
plaga de mosquitos campa a sus anchas por todo el 
término municipal.
Y si no escuchan a los vinarocenses que decían 
que escucharían siempre imagínense que hacen 
con los partidos de la oposición. Como ejemplo 
les explicaremos que ha ocurrido con denominado 
proyecto del “Vinaròs Arena”.
Momento 1.- Alsina destapa a mediados de mayo 
el proyecto en un artículo en el diario Mediterráneo 
y ya lo nombra como “Vinaròs Arena” (Nombre 
desafortunado donde los haya después de la 
desgracia en el “Madrid Arena”, pero se ve que no 
les llega a más la imaginación).
Momento 2.- En comisión informativa el PP muestra 
su disconformidad, al igual que otros partidos 
de la oposición, por enterarnos por la prensa de 
este proyecto. Alsina se muestra sorprendido de 
la repercusión cuando ha sido él mismo quien 
destapa el pastel en una columna de opinión suya.
Momento 3.- La Junta de Gobierno, formada 
únicamente por concejales de PSPV-PSOE y Som 
Vinaròs, acuerda gastar más de 18.000 euros en 
alquilar un escenario y un trozo de carpa durante 
3 meses.
Momento 4.- Rueda de prensa del triduo “arenero” 
para presentar la carpa y alabar “los esfuerzos 
del equipo de gobierno para llevar a cabo este 
proyecto”. ¿Qué esfuerzos si lo único que han hecho 
ha sido alquilar a precio de oro un escenario y un 
trozo de carpa?.
Y suma y sigue. Situaciones como ésta se repiten 
en todas las concejalías, ideas que se esconden y se 
anuncian antes a la prensa afín que a los partidos 
de la oposición, proyectos que siguen parados sin 
obtener respuesta, vecinos molestos con la acción 
de gobierno que no son escuchados… empieza 
el verano pero los hábitos de PSPV-PSOE y Som 
Vinaròs no cambian.

En el pasado Pleno el 
concejal Hugo Romero, 

ante las críticas de la oposición respecto del 
enorme retraso en la puesta en servicio de la fibra 
óptica municipal en los polígonos de Vinaròs, se 
justificaba argumentando en la dificultad de 
elaborar un reglamento municipal para el uso de 
este tendido, que se había tenido que componer 
desde cero sin haber tenido la posibilidad de 
tomar como modelo algún otro reglamento 
similar de cualquier otro ayuntamiento que ya 
tuviera una red de fibra óptica pública.
El PVI, aún estando completamente a favor, es más, 
exigiendo como lleva exigiendo desde hace casi 
dos años, la inmediata puesta en servicio de la 
fibra óptica municipal, votamos en contra de dicho 
reglamento, sin que nuestro voto fuera decisivo 
para su aprobación, con lo cual salió igualmente 
adelante.
Votamos en contra, y seguiremos votando en 
contra de cualquier otro reglamento que presente 
el equipo de gobierno, como protesta ante 
el hecho que, a fecha de hoy, aún no se haya 
modificado y adaptado a la legalidad vigente 
el principal de todos los reglamentos de un 
Ayuntamiento, el Reglamento de Organización 
Municipal (ROM) que está completamente 
desfasado y que permitió la aberración de 
incorporar al concejal tránsfuga del PVI a un grupo 
mixto que la legalidad actual no permite.
La mayoría de los ayuntamientos ya tienen 
sus ROM ajustados a la Ley y el nuestro hace 
ya un año que hubiera tenido que “copiar y 
pegar” el reglamento reformado de cualquier 
otra población, con él único trabajo a realizar de 
cambiarle el nombre por el de Vinaròs. De aquí 
nuestro enfado y nuestra drástica postura que 
seguiremos manteniendo para cualquier otro 
reglamento que presenten a aprobación antes 
que el de la reforma del ROM.
Nou cicle formatiu  Nos congratula que, año 
y medio después de que el PVI presentara una 
moción en el Pleno exigiendo la ampliación de 
los ciclos formativos que se desarrollan en los dos 
institutos de Vinaròs, la Consellería haya asignado 
al Leopoldo Querol el de Técnico Superior de 
Instalaciones Electrónicas y Automáticas pero, 
aún y así, el déficit en ciclos formativos que siguen 
teniendo nuestros dos institutos respecto a los 
de poblaciones de nuestro entorno sigue siendo 
apabullante.
Por la completa ausencia de información durante 
estos años en las comisiones informativas de 
educación respecto de las acciones emprendidas 
tras de aquella moción del PVI, tenemos la 
impresión que los dos últimos equipos de gobierno 
poco o nada habrán hecho para la asignación de 
este ciclo formativo, que se nos antoja más “caído 
del cielo” que “trabajado”, aunque pronto han 
corrido a felicitarse y a publicarlo en prensa como 
si el logro fuera suyo por completo.
Un ciclo formativo más nos parece muy poco 
para lo que pretendíamos, por lo que a partir de 
este momento, activaremos nuestra acción política 
para exigir que el equipo de gobierno realice las 
acciones oportunas para conseguir más ciclos 
para que nuestros hijos tengan más opciones de 
las que tienen actualmente.
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PER LA UNITAT DE LA LLENGUA Esquerra Republicana de Vinaròs

Manuel Villalta-Esquerra Unida

EL NODO Y LA PELÍCULA

TODOS = ANTE LA LEY    Antonio Nájar

Leyendo la prensa local, sobre todo los artículos de 
opinión del Partido Socialista, seguro que a mucha 
gente le viene a la mente de cuando hace años en 
el cine primero proyectaban el nodo y después la 
película.
Como también mucha gente aún se acordará que 
el objetivo del nodo era el de exponer los logros 
y no logros y los avances sociales, económicos, 
industriales...inventados por la propaganda del 
gobierno de la época.
Bueno pues, en Izquierda Unida de Vinaròs opinamos 
que visto lo visto semana tras semana el Partido 
Socialista en sus artículos de opinión en la prensa 
local está utilizando la misma táctica. El artículo 
de opinión es el nodo y el resto de la propaganda 
la película. Y si nos damos cuenta de lo expuesto y 
como está expuesto en el nodo comprobaremos 
que todos los logros y avances conseguidos en 
Vinaròs son gracias a los concejales del Partido 
Socialista que trabajan al 110%.
En Izquierda Unida tenemos entendido que el 
equipo de gobierno del Ayuntamiento de Vinaròs 

está compuesto por dos partidos políticos, uno 
con 3 concejales con el nombre de Totes i Tots Som 
Vinaròs, que aun que no trabajen al 110% como los 
socialistas y no salgan en el nodo se supone que 
algo estarán haciendo en el Ayuntamiento y como 
parte del equipo de gobierno.
Y si seguimos leyendo el nodo en la prensa local 
del Partido Socialista, comprobaremos como 
últimamente está haciendo mención al Ingreso 
Mínimo Vital, aprobado recientemente por el 
Congreso de los Diputados. Que por lo que parece 
ser los socialistas en el nodo también hacen como 
un logro suyo.
Es cierto que dicho ingreso es la primera vez que se 
aplica en España, y con una doble finalidad, reducir 
la pobreza y fomentar la inclusión social. Pero 
también es cierto que en España no es la primera 
vez que ha habido motivos más que suficientes 
para aplicar dichas medidas para reducir la pobreza 
y fomentar la inclusión social, y con gobiernos 
durante años del Partido Socialista. Y durante años 
no se ha hecho nada. Después de pasados los años 

ha sido un gobierno de coalición 
con Unidas Podemos el que ha 
aplicado dicha medida. ¿Porqué no 
se expone esto también en el nodo 
de los socialistas?
Pero bueno lo que está claro es 
que después de un año de la actual legislatura lo 
que se ha podido comprobar es que hay miembros 
protagonistas de la actual película municipal que 
también trabajan y que tienen algo que decir desde 
sus escaños como concejales, aunque eso si, no 
trabajando al 110%. pero si exponiendo sus ideas 
y propuestas como la de habilitar un espacio para 
que se puedan alojar personas sintecho, y algunas 
propuestas más de temas básicos y necesarios para 
mejorar la vida de las personas.
Sin olvidarnos que el actual equipo de gobierno 
municipal cuando entró en el Ayuntamiento 
manifestó que su principal objetivo eran las personas 
y el Bienestar Social.
Pero claro la realidad es la que es y el nodo semanal 
es el nodo.

Cansa molt, però insistim. El valencià és una de 
les variants territorials del català, una llengua 
que històricament s’ha estès des de Salses fins 
a Guardamar i de Fraga a l’Alguer. Cal recordar 
que el 2004, per iniciativa del president Maragall, 
la versió en valencià del Tractat de la Constitució 
Europea, fou adoptada també a Catalunya, fet que 
a deixar amb un pam de nas l’aleshores govern 
valencià del Partit Popular, que va presentar la 
traducció valenciana del text per a demostrar amb 
oportunisme barroer que valencià i català eren 
dues llengües diferents.
El català és la setena llengua més parlada de la 
Unió Europea, molt per sobre del búlgar, danès o 
finés. Aquesta unitat lingüística ha estat forjada 
per generacions de catalanoparlants amb totes les 
variants i sonoritats imaginables, ha estat difosa per 
originals creacions literàries al patrimoni cultural 
de la humanitat. Una unitat lingüística demostrada 

i confirmada per la ciència (Lingüística, Filologia, 
Sociolingüística). Tanmateix, aquesta unitat que 
d’una manera tan clara expressem i compartim 
cada dia els habitants que vivim i treballem a banda 
i banda del Sénia, ha estat sempre qüestionada per 
sectors molt concrets que a partir de prejudicis 
secessionistes i càlculs electorals pretenen treure`n 
rèdit polític d’una banda, i de l’altra impedir el 
lliure desenvolupament de la nostra llengua –i del 
nostre país- en tots els àmbits.
Sota l’argument juridicista segons el qual els 
estatuts català, valencià i balear no comparteixen 
la mateixa denominació pel que fa al nom de la 
llengua, el Tribunal Suprem espanyol ha dictaminat 
que les institucions del País Valencià, Catalunya i 
Balears han de tramitar tota la documentació oficial 
en castellà, amb l’objectiu evident de convertir 
una qüestió de noms en la coartada perfecta 
per a fragmentar i confinar la nostra llengua fora 

de circulació en 
benefici, sempre, del 
castellà considerada 
lengua común.
Des d’ERPV de Vinaròs instem, totes les institucions 
dels tres territoris autonòmics sota jurisdicció 
de l’estat espanyol que coordinen una política 
lingüística comuna, seguint l’exemple de l’Institut 
Ramon Llull, per tal d’evitar nous atemptats 
contra la nostra llengua. D’altra banda, instem 
l’Ajuntament de Vinaròs a reconèixer la unitat 
lingüística, a rebutjar tots els impediments 
normatius, tècnics i administratius que pretenen 
impedir la lliure difusió del valencià en tots els 
territoris on el català és cooficial. Per això hem 
presentat una moció-prec on entre d’altres punts, 
li demanem  què rebutge qualsevol mesura què 
impose impediments a les comunitats autònomes 
on aquesta llengua és oficial.

No hay nada, que justifique las amenazas a una 
persona, en este caso, a unos políticos, y menos 
que se utilicen la imagen de estos como diana en 
un ejercicio de tiro. Esa conducta no representa 
a ningún colectivo, por mucho que quiera usarla 
políticamente por parte de algún partido político 
para embarrar la convivencia, esos sujetos deben 
de ser llevados ante la ley, y aplicarle esta con toda 
contundencia, no se puede permitir que personas, 
con un arma o sin ella, trasmitan odio y xenofobia. 
En este sentido no deberían de haber ni colores ni 
manos, todos deberían censurar estos actos y no 
contribuir a que mañana, algún descerebrado (de 
cualquier ideología) pueda cometer esa tropelía 
contra alguna persona. Nadie debe ser enemigo 
de otro en nuestro país. NO CONTRIBUYE, PERO 
TAMPOCO JUSTIFICA, algunas actuaciones con 
las que no se este de acuerdo con el gobierno. 

Con más de 28,000 fallecidos, no hemos oído ni 
una sola crítica en contra, todo son triunfalismos: 
hemos evitado 450.000 muertes. Se imaginan que 
mañana saliera el director General de Tráfico y 
dijera: hemos evitado 100 muertos en los últimos 
tres meses en la carretera y lo condecoraran por 
ello. Como se puede decir: Hemos evitado 450.000 
muertes cuando en realidad, físicamente no saben 
ni contar los que han fallecido. Como se puede 
entender que un socio de gobierno, puesto por el 
presidente en el CNI, utilice este para ir contra su 
partido, salvo que él (el presidente) lo haya puesto 
para eso, para acallar a los que piensan diferente 
o son críticos con su política. No se puede hacer 
campaña permanentemente ideológica de partido, 
dentro del gobierno, o gobierna para todos, o de 
paso a otro, porque esta gobernando encontra de 
una amplia mayoría (según el voto que tuvo UP). Si 

tiene notificación de algún delito valla al juzgado y 
que investiguen: El Ave a la Meca, y la X de los Gal… 
Pero por favor, limítese a lo que no esta haciendo, 
gobernar en el área que le corresponde, no utilice 
las instituciones o fuerzas de seguridad de las que 
no hace mucho discrepaba en voz alta, y ahora, es 
una vergüenza que tengan cortada su calle y sea 
custodiada su mansión por la Guardia Civil (Cuatro 
dotaciones) o le acompañen al supermercado 
dos guarda espaldas, enseñando sin tapujos su 
arma, como si viviera en una republica bananera. 
Nissan, Alcoa y tantas otras empresas que están 
en la cuerda floja, son las que necesitan su trabajo, 
la medicación y estabilidad del gobierno, pero no 
para privatizarlas, si no, para mantener el empleo. 
No hay políticas más progresistas y sociales, que 
aquellas que crean empleo de calidad y ese empleo 
riqueza.  Pero todo esto, no justifica, lo otro.          
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MESURES GENERALS PER A L’ACCÉS I ÚS DE LES PLATGES I CALES 
Temporada de bany de l’1 de juny al 30 de setembre

CAMPANYA PLATGES I CALES SEGURES A VINARÒS 
ACTUA AMB RESPONSABILITAT SOCIAL EN BENEFICI DE TOTS

A causa de la Covid-19, l’Ajuntament de Vinaròs ha de prendre mesures extraordinàries en 
l’accés i ús de les platges del municipi. Aquestes mesures són fruit de la normativa publicada 
pel Govern d’Espanya i de les recomanacions de la Guia de Platges Segures publicada per Tu-
risme Comunitat Valenciana.

Totes les mesures estan vinculades a la higiene, neteja, manteniment, vigilància i informació 
per gaudir de les platges d’una manera segura i sostenible. TOTS ELS USUARIS DE LES PLATGES 
han de complir de manera obligatòria les mesures establides per les autoritats competents.

Des de l’Ajuntament de Vinaròs apel·lem a la RESPONSABILITAT INDIVIDUAL PER AL COM-
PLIMENT D’AQUESTES EN BENEFICI DE TOTS I TOTES.

1. SI TENS SÍMPTOMES compatibles amb una possible infecció per Covid-19 o has estat en 
contacte amb una persona infectada, has d’aïllar-te fins a rebre instruccions de les autori-
tats sanitàries i NO HAS D’ACCEDIR A LES PLATGES DE VINARÒS.

2. S’han habilitat dues passarel·les en cadascuna de les entrades de les platges del Fortí i de 
Fora del Forat, una d’entrada i una de sortida, adequadament senyalitzades.

3. Els primers 10 metres des de la vora de la mar queden reservats per a l’accés a l’aigua i el 
moviment d’usuaris. No hi col·loques tovalloles, cadires, para-sols, gandules ni qualsevol 
altre element que dificulte o impedisca el pas.

4. Queden PROHIBITS ELS GRUPS DE MÉS DE 15 PERSONES a les platges de Vinaròs.

5. La distància interpersonal ha de ser com a mínim de 2 metres entre usuaris de diferents 
unitats convivents. RESPECTA AQUESTA DISTÀNCIA EN TOT MOMENT, TANT A L’ARENA 
COM A L’AIGUA I EN ELS DESPLAÇAMENTS. Com a mesura general, recomanem una dis-
tància de 4 metres entre para-sols.

6. Et recomanem realitzar el menor nombre de desplaçaments dins de la platja, per no inter-
ferir en la distància interpersonal.

7. Extrema la vigilància sobre els menors per assegurar-te que mantenen els 2 metres de 
distància interpersonal, especialment en els jocs a l’arena.

8. Et recomanem portar gel hidroalcohòlic entre les pertinences per a l’estada a la platja.

9. Volem que les platges i cales de Vinaròs siguen ESPAIS LLIURES DE FUM, ja que les burilles 
suposen un risc de contagi i contaminació de l’entorn.

10. Et recomanem que portes una bossa per guardar els residus que generes durant l’estada a 
la platja i que la diposites als contenidors ubicats a la sortida, per mantenir la platja lliure 
de residus i evitar desplaçaments innecessaris.

11. Si a la platja tens tos o esternuts utilitza un mocador d’un sol ús i tira’l de seguida 
als contenidors o papereres o guarda’l en una bossa tancada per tirar-lo més tard. 
Si no tens mocadors, tus o esternuda sobre la part interior del colze.

12. Et recomanem l’ús de xancles en tota la platja i especialment a les passarel·les i 
rentapeus, quan es puguen fer servir.

13. Et recomanem no jugar amb elements com pales, pilotes o discos per no interferir 
en la distància social i evitar possibles contagis.

14. El vent fort pot ser transmissor de la Covid-19, per això, augmenta la distància so-
cial a més de 2 metres si durant la teua estada a la platja es produeix un augment 
de la força de vent.

15. Els RENTAPEUS ESTAN TANCATS per la teua seguretat. Quan s’obrin al públic, úni-
cament es podran utilitzar a la sortida de la platja. Després d’usar-los et recoma-
nem que et rentes les mans amb hidrogel.

16. Les zones de JOCS INFANTILS I ESPORTIUS ESTAN TANCATS actualment per la 
teua seguretat. Les papereres s’han reubicat als accessos per garantir la seua higi-
ene i manteniment.

El personal de Salvament i Socorrisme es troba a la teua disposició 
per la teua seguretat i per resoldre qualsevol dubte o consulta, 

així com per vigilar el compliment d’aquestes normes.
ET DEMANEM QUE SEGUISQUES LES SEUES INDICACIONS

L’Ajuntament de Vinaròs es reserva el dret d’aplicar les mesures addicionals necessàries 
per a complir la normativa i recomanacions establides per les autoritats competents, 
així com d’aplicar les sancions que corresponguen.

INFORMACIÓ SOBRE EL MANTENIMENT DE LES PLATGES I CALES 
I LES MESURES POSADES EN MARXA PER L’AJUNTAMENT DE VINARÒS

1. Diàriament es neteja l’arena de les platges per mitjans mecànics i manuals.

2. La neteja es fa també en tots els serveis com passamans o passarel·les.

3. Les papereres i contenidors per a residus es buiden i es desinfecten diàriament.

4. S’ha instal·lat senyalització específica per a informar els usuaris sobre les mesures 
generals d’accés i ús de les platges.

5. Es realitzen activitats d’inspecció sobre l’aforament de les platges per complir amb 
les mesures de distanciament social. Aquestes mesures s’aniran adaptant a les di-
ferents fases de desescalada durant la temporada de bany.

ANUNCI LICITACIÓ
L’Ajuntament de Vinaròs, per Decret d’Alcaldia de data 22 de 
juny de 2020, va aprovar l’expedient i plecs per a la contractació 
de l’EXPLOTACIÓ PER TERCERES PERSONES DEL SERVEIS DE 
TEMPORADA A LES PLATGES DEL TERME MUNICIPAL PER A LA 
TEMPORADA 2020. (EXP.GRALS. 8/20 GEST. 4438/20). 

Obtenció de documentació i informació: Ajuntament de Vinaròs, 
Pza. Parroquial, nº 12, 2º pis, de dilluns a divendres de 9 a 14 hores 
i a la pàgina www.vinaros.es /Perfil Contractant

Data límit de presentació de la documentació electrònicament: 
el 6 de juliol de 2020.

Lloc de presentació: Plataforma de contractació del Sector Públic 
de l’Ajuntament de Vinaròs.
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11. Si a la platja tens tos o esternuts utilitza un mocador d’un sol ús i tira’l de seguida 
als contenidors o papereres o guarda’l en una bossa tancada per tirar-lo més tard. 
Si no tens mocadors, tus o esternuda sobre la part interior del colze.

12. Et recomanem l’ús de xancles en tota la platja i especialment a les passarel·les i 
rentapeus, quan es puguen fer servir.

13. Et recomanem no jugar amb elements com pales, pilotes o discos per no interferir 
en la distància social i evitar possibles contagis.

14. El vent fort pot ser transmissor de la Covid-19, per això, augmenta la distància so-
cial a més de 2 metres si durant la teua estada a la platja es produeix un augment 
de la força de vent.

15. Els RENTAPEUS ESTAN TANCATS per la teua seguretat. Quan s’obrin al públic, úni-
cament es podran utilitzar a la sortida de la platja. Després d’usar-los et recoma-
nem que et rentes les mans amb hidrogel.

16. Les zones de JOCS INFANTILS I ESPORTIUS ESTAN TANCATS actualment per la 
teua seguretat. Les papereres s’han reubicat als accessos per garantir la seua higi-
ene i manteniment.

El personal de Salvament i Socorrisme es troba a la teua disposició 
per la teua seguretat i per resoldre qualsevol dubte o consulta, 

així com per vigilar el compliment d’aquestes normes.
ET DEMANEM QUE SEGUISQUES LES SEUES INDICACIONS

L’Ajuntament de Vinaròs es reserva el dret d’aplicar les mesures addicionals necessàries 
per a complir la normativa i recomanacions establides per les autoritats competents, 
així com d’aplicar les sancions que corresponguen.

INFORMACIÓ SOBRE EL MANTENIMENT DE LES PLATGES I CALES 
I LES MESURES POSADES EN MARXA PER L’AJUNTAMENT DE VINARÒS

1. Diàriament es neteja l’arena de les platges per mitjans mecànics i manuals.

2. La neteja es fa també en tots els serveis com passamans o passarel·les.

3. Les papereres i contenidors per a residus es buiden i es desinfecten diàriament.

4. S’ha instal·lat senyalització específica per a informar els usuaris sobre les mesures 
generals d’accés i ús de les platges.

5. Es realitzen activitats d’inspecció sobre l’aforament de les platges per complir amb 
les mesures de distanciament social. Aquestes mesures s’aniran adaptant a les di-
ferents fases de desescalada durant la temporada de bany.

La teva escola a
Vinaròs

Benicarló
Morella

Més informació a: 
http://mestreacasa.gva.es/
web/eoimaestrat
 

ANGLÈS FRANCÈS ALEMANY
Tornem-hi!

1a 
inscripció:

3 al 14 
de juliol

2na 
inscripció:
15 al 17 de 
setembre

n��é�
90€/��� !

m a t r í c u l a 

n��é�

m a t r í c u l a m a t r í c u l a 

O BE R TA t���� 
�la� e�
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PUBLICITATESQUELES

Rogad a Dios por el alma de:
José Marcos Jovaní Beltrán

Que murió cristianamente en Barcelona
el dia 16 de junio de 2020

a los 52 años de edad 
D.E.P.

Familia y amigos siempre te recordarán con cariño

   Agradecemos la muestras de afecto y condolencia
que nos han mostrado. 

Vinaròs, juliol 2020

EL TEU MARIT, FILLS, GERMANS, NET I ALTRA FAMÍLIA
SEMPRE ET PORTARAN AL COR.

“Una vida és poc per a totes les coses que m'hagués agradat viure amb tu.
Tant de bo pugui retrobar-te i recuperar el temps perdut.”

Pregueu a Deu per l'ànima de

Que va morir cristianament a Vinaròs,
el dia 24 de juny de 2020, als 66 anys d'edat.

D.E.P.

MARÍA AGUSTINA CHALER MIRALLES

D.E.P. 

Pregueu a Déu per l’ànima de:

Mercè (Juanita)
Magrané i Balenyà

Que morí cristianament a Vinaròs el dia 9 d’abril de 2020 

als 93 anys d’edat.

La família agraeix les mostres de condol rebudes.

Misa de difuntos por Francisca Sánchez Cazorla: lunes 13 de julio en la iglesia de Santa Magdalena a las 20:30
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agenda

Parròquia Arxiprestal de l’Assumpció: Laborals: 9.00 i 20.00 h 
Dissabte: 9.00, 19.00 h.  Diumenge: 9.00, 12.00 i 19.00h. 
Convent Divina Providència: Laborals: 19.30 h. Festius: 10.30 h.
Parròquia de Santa Magdalena: Laborals: 8.30 i 19.30 h. 
Dissabte: 8.30 i 19.30. Diumenge: 9.00, i 19.30h
Sant Roc: Dissabte: 20.30h (juliol i agost)
El Carme dels Mariners: Diumenge: 10.15 h
Residència de Sant Sebastià: Laborals: 9.00 h. Diumenge: 10.00 h
Església Evangèlica (St. Josep 69): Diumenges: 11.00 h, Dimarts estudi 
bíblic: 20 h 
Església Evangèlica (av. Tarragona): Diumenge: 11 h

HORARI DE MISSES

AUTOBUSOS
 VINARÒS - BARCELONA
4.25, 5.55, 6.55, 7.35, 8.25, 8.45, 9.45, 10.45, 12.45, 13.45 13.15, 15.20, 
17.35 i 19.45. 

*

Confirmeu sempre l’horari al telèfon: 902 11 98 14 · HIFE

 VINARÒS - BCN-AEROPORT
4.25, 5.55, 6.55, 7.35, 8.25, 9.45, 10.45, 10.45, 12.45, 13.45, 15.20, 17.15 
i 19.45. 

 VINARÒS-CASTELLÓ
6.30, 8.20, 8.30, 13.20, 15.00, 18.50, 19.05 i 22.00
Els que van per la AP-7 surten des de la parada del riu Servol, 
des de l'avinguda Llibertat, Picasso i l'Hospital Comarcal
*Confirmeu l’horari al 964 40 19 36 · AUTOS MEDITERRÁNEO
 CASTELLÓ-VINARÒS
6.20, 8.15, 8.50, 13.00 (13.20 diumenges i festius), 15.50, 16.20, 
19.00 i 20.10
Sortida des de Castelló Renfe
*Confirmeu l’horari al 964 40 19 36 · AUTOS MEDITERRÁNEO

 VINARÒS-MADRID

 MADRID-VINARÒS

Parada: Av. Llibertat
*Confirmeu sempre l’horari al telèfon: 912 722 832 · AUTO RES

 VINARÒS-SARAGOSSA
7.00, 8.25  i 15.30

 SARAGOSSA-VINARÒS
11.00 i 15.45

 VINARÒS-CASTELLÓ (continua a València)
De dilluns a divendres: Vinaròs 7.20, Castelló 9.25, València 10.45
Dissabtes: Vinaròs 7.20, Castello 9.25,València 10.35
 VALÈNCIA-CASTELLÓ-VINARÒS
De dilluns a divendres: València 13.30, Castelló 15.15, Vinaròs 16.45
Dissabtes: , València 14.15, Castello 15.15,Vinaròs 16.45
 VINARÒS-TORTOSA
De dilluns a divendres: 4.25, 5.55, 6.45, 7.00, 7.45, 8.25, 8.45, 
9.45, 10.45, 11.45, 12.45, 13.45, 14.45, 15.30, 15.45, 16.45, 17.45, 
18.45, 19.45, 20.45
Dissabtes, Diumenges i festius: 7.00, 7.45, 8.45, 10.45, 11.45, 
12.45, 15.30, 16.45, 17.45, 19.15, 21.45*(aquest últim només 
dissabtes) 
 TORTOSA-VINARÒS
De dilluns a divendres: 6.00, 7.00, 8.00, 9.00, 10.15, 11.00, 11.30, 
12.00, 13.00, 14.00, 14.25, 15.30, 17.00, 18.00, 19.00, 19.45, 
20.15, 21.15 i 23.15
Dissabtes, Diumenges i festius: 6.10, 7.00, 9.00, 10.00, 11.00, 
13.30, 14.00, 14.25, 15.00, 17.30, 19.00, 19.05, 21.00
Parada: Av. Llibertat
*Confirmeu sempre l’horari al telèfon: 902 11 98 14 · HIFE
 VINARÒS-ULLDECONA
8.45, 12.30 i 16.45 
ULLDECONA-VINARÒS
6.30, 7.30 i 15.40
 VINARÒS-LA SÉNIA-ROSSELL
12.30 i 16.45 
ROSSELL-LA SÉNIA-ULLDECONA-VINARÒS
De dilluns a divendres: 6.00 i 6.45
Parada: Passeig 29 Setembre

 VINARÒS (AV. LEOPOLDO QUEROL) - ST. MATEU - CATÍ ·  De dilluns a divendres no festius · AUTOS MEDITERRÁNEO
VINARÒS HOSPITAL ST. JORDI TRAIGUERA CANET LA JANA ST. MATEU XERT ANROIG CATÍ

8.00 8.05 8.20 8.25 8.30 8.45 Continua a Morella
13.30 13.35 13.50 14.00 14.10 14.35 14.20
16.00 16.05 16.20 16.30 16.40 16.55 Continua a Morella
18.15 18.20 18.35 18.45 19.00 19.10 19.25 19.45 19.50 20.00

CATÍ - ST. MATEU - VINARÒS  (AV. LLIBERTAT I CATERINETES) ·  De dilluns a divendres no festius · AUTOS MEDITERRÁNEO
CATÍ ANROIG XERT ST. MATEU CANET LA JANA TRAIGUERA ST. JORDI HOSPITAL VINARÒS
6.30 6.40 6.45 7.00 7.25 7.35 7.40 7.45 8.00 8.10

Sortida de Morella 8.00 8.50 9.05 9.15 9.25 9.40 9.50
14.45 15.00 15.10 15.20 15.35 15.45

Sortida de Morella 16.00 17.00 17.15 17.25 17.35 17.50 18.00

AUTOBUSOS VINARÒS - BENICARLÓ - PENÍSCOLA (HORARI ESTIU)

 VINARÒS (Església)-BENICARLÓ-PENÍSCOLA
6.35, 7.05, 7.20, 7.35, 7.50, 8.05, 8.35, 9.05, 9.35, 10.05, 10.35, 
11.05, 11.35, 12.05, 12.35, 13.05, 13.35, 14.05, 14.35, 15.05, 15.35, 
16.05, 16.35, 17.05, 17.35, 18.05, 18.35, 19.05, 19.35, 20.05, 20.35, 
21.05, 21.35, 22.05
*Els autobusos surten 5 minuts abans del Riu Servol

 PENÍSCOLA-BENICARLÓ-VINARÒS (Av. Llibertat i Caterinetes)
7.30, 8.15, 8.45, 9.15, 9.45, 10.15, 10.45, 11.15, 11.45, 12.15, 12.45, 
13.15, 13.45, 14.15, 14.45, 15.15, 15.45, 16.15, 16.45, 17.15, 17.45, 
18.15, 18.45, 19.15, 19.45, 20.15, 20.45, 21.15, 21.45, 22.15, 22.45, 
23.15, 23.45, 0.00, 0.15, 0.30, 0.45
. *Tots els autobusos tenen parada a l’Hospital

AUTOBUSOS URBANS
 ZONA NORD
DE DILLUNS A DIVENDRES
Vinaròs (Av. Picasso per Llibertat)- Zona nord (Deveses): 8.10, 9.15, 
9.55, 11.05, 11.45, 12.55, 13.35, 14.45, 15.25, 16.35, 17.15, 18.25, 
19.05, 20.15
Zona nord (Deveses) – Vinaròs (Església): 7.30, 8.30, 9.35, 10.15, 
11.25, 12.05, 13.15, 13.55, 15.05, 15.45, 16.55, 17.35, 18.45, 19.25, 
20.35
DISSABTE, DIUMENGE I FESTIUS(*)
Vinaròs (Av. Picasso per Llibertat)- Zona nord (Deveses): 9.10, 9.50, 
11.00, 11.40, 12.50, 16.40, 17.20 i 18.30
Zona nord (Deveses) – Vinaròs (Església): 9.30, 10.10, 11.20, 12.00, 
13.10, 17.00, 17.40 i 18.50

 ZONA SUD
DE DILLUNS A DIVENDRES
Vinaròs (Església)- Zona sud (Aiguadoliva): 7.50, 8.50, 10.35, 12.25, 
14.15, 16.05, 17.55, 19.45
Zona sud (Aiguadoliva per Colònia Europa) – Vinaròs (Av. Llibertat): 
8.00, 9.00, 10.50, 12.40, 14.30, 16.20, 18.10, 20.00

DISSABTE, DIUMENGE I FESTIUS(*)
Vinaròs (Església)- Zona sud (Aiguadoliva): 10.30, 12.20, 18.00
Zona sud (Aiguadoliva per Colònia Europa) – Vinaròs (Av. Llibertat): 
9.00, 10.45, 12.35, 16.30, 18.15

(*)Els diumenges i festius només hi haurà servei durant els mesos de juliol i agost

00,30 10,30 16,00Vinaròs
07,00 17,30 22,35Madrid

DIUMENGES DIARI DIARI EXPRÉS

01,00 08,00 15,00Madrid
07,55 15,10 21,35Vinaròs

DIUMENGES DIARI DIARI EXPRÉS

TELÈFONS D’INTERÉS
Ajuntament 964 40 77 00
Aigües de Vinaròs 964 40 77 67
Ambulatori (cita prèvia)
Ambulatori (urgències)

964 47 75 00
964 45 57 57

Biblioteca 964 45 95 90
Casal Jove 964 40 03 14

Contribucions  964 45 47 52
Cultura  964 40 77 06
Creu Roja Vinaròs                964 45 94 64    
Ecoparc / Recollida de mobles  964 40 78 03
Emergències 112
Escola d’Art 964 45 38 02
Escola de Música 964 45 62 03

Gruas y taxis Jaime Bas, S.L. · 24 horas 964 40 11 11
Guàrdia Civil 964 40 71 40
Hisenda 964 40 22 11
Hospital (centraleta i habitacions) 964 47 70 00
Hospital (cita prèvia) 964 47 71 60
Infodona 964 45 64 52
Informació i Turisme/OMIC 964 45 33 34
INSS (Seguretat social) 964 45 13 50
ITV 902 12 00 13
Participació Ciutadana 900 50 63 76
Patronat d’Esports 964 45 46 08
Patronat de Turisme 964 45 52 53
Policia Local 964 40 77 04
PROP 964 456 234 / 012
Ràdio Taxi Vinaròs 964 45 51 51
Recollida d’animals perduts 964 45 00 07
Registre civil 964 45 28 77
Registre de la propietat 964 45 18 14
SERVEF (Oficina d’ocupació) 964 45 05 16
Serveis Socials 964 45 00 75
Taxi Lorca (Vinaròs) 600 600 333

Víctimes de la violència de génere
Taxi Arcadi (adaptat per a discapacitats)

016
674 700 700

Cerrajero 24h ·  Vimar 667 60 70 86
Cerrajero 24h ·  La solución rápida 627 849 392

Consell Municipal de Formació de Persones Adultes: 
964 40 56 15
964 40 74 93

Centre de Formació de Persones Adultes “Llibertat”: 

Gas butà 964 45 11 24

Parada: Passeig 29 Setembre                        *Confirmeu sempre l’horari al telèfon: 902 11 98 14 · HIFE

FARMÀCIES DE GUÀRDIA
La Farmacia de guardia realizará un turno de 24h (de 9.00h a 9.00h). 

Entre las 24h y las 8.00h, únicamente se realizarán dispensaciones con 
receta médica y se deberá llamar a la policía local 964 40 77 04

4 juliol PITARCH c. del Pilar, 120

5 juliol VINARòs FARMACIA av. País Valencià, 15

6 juliol VALLs Zona turística nord, 11

7 juliol MATEU c. Sant Francesc, 103

8 juliol GUIMERÀ Pl. Parroquial, 11

9 juliol sANZ c. Pont, 83

10 juliol VALLs Zona turística nord, 11

* Precios válidos, según disponibilidad, para compras realizadas en renfe.com

Información consultada el  15 enero 2020 16:14:09

Origen: VINAROS
Destino: BARCELONA (TODAS)
Trenes para el día: miércoles 15 enero 2020
Número de viajeros: 1

Tren Salida Llegada Duración Precio desde*
18084 REG.EXP. 06.53 10.25 3h. 32min. 17.60
01262 TALGO 07.52 10.10 2h. 18min. 30.00
99402 MD 10.03 14.27 4h. 24min. 13.00
01302 TALGO 11.35 13.40 2h. 5min. 30.00
00460 TALGO 14.32 16.40 2h. 8min. 30.00
99056 MD 16.22 19.27 3h. 5min. 12.90
00694 TALGO 17.43 20.02 2h. 19min. 30.00
00264 TALGO 18.32 20.40 2h. 8min. 30.00
18096 REG.EXP. 18.43 22.25 3h. 42min. 17.60
01402 TALGO 22.05 23.59 1h. 54min. 30.00

TRENS VINARÒS- BARCELONA               TRENS VINARÒS-VALÈNCIA

* Precios válidos, según disponibilidad, para compras realizadas en renfe.com

Información consultada el  15 enero 2020 16:11:48

Origen: VINAROS
Destino: VALENCIA (TODAS)
Trenes para el día: miércoles 15 enero 2020
Número de viajeros: 1

Tren Salida Llegada Duración Precio desde*
14431 REGIONAL 05.45 07.45 2h. 0min. 12.30
38018 REG.EXP. 07.10 09.05 1h. 55min. 12.30
14018 REG.EXP. 07.10 09.05 1h. 55min. 14.10
14435 REGIONAL 08.15 10.47 2h. 32min. 12.30
14437 REGIONAL 09.25 11.51 2h. 26min. 12.30
00697 TALGO 10.56 12.20 1h. 24min. 24.40
14439 REGIONAL 11.15 13.46 2h. 31min. 12.30
01311 TALGO 12.55 14.29 1h. 34min. 24.40
38093 REGIONAL 13.08 15.08 2h. 0min. 12.30
18093 REG.EXP. 13.11 15.08 1h. 57min. 14.10
00463 TALGO 13.56 15.23 1h. 27min. 24.40
38022 REGIONAL 14.12 16.08 1h. 56min. 12.30
14022 REG.EXP. 14.12 16.08 1h. 56min. 14.10
14443 REGIONAL 15.25 17.57 2h. 32min. 12.30
14445 REGIONAL 16.35 18.53 2h. 18min. 12.30
00165 TALGO 16.54 18.28 1h. 34min. 24.40
14447 REGIONAL 18.30 21.02 2h. 32min. 12.30
01371 TALGO 18.54 20.26 1h. 32min. 24.40
14304 REGIONAL 19.42 21.55 2h. 13min. 12.30
14449 REGIONAL 20.30 22.51 2h. 21min. 12.30
01391 TALGO 21.26 23.15 1h. 49min. 24.40El Diariet no es fa responsable de canvis i/o errors en els horaris. Cal consultar-los a www.renfe.es o al telf. 902 24 02 02 




